
Компании ▶ 13
Компании ▶ 14 

Цветан 
Василев влезе 
и на пазара  
на земя

Компании ▶ 12

Билбордовете 
остават и след 
1 ноември 
въпреки 
заповедта  

Вторник
26 октомври 2010, брой 203 (5014)

Свят ▶ 10

Събев и Ершов 
намесиха държавата в 
битката за „Петрол” 

Ръстът на 
лошите 
кредити  
се  
укротява 

Пазари ▶ 11
Европейският 
съюз  
покани  
Сърбия
за преговори

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.39393  

-0.69% 
 Българска народна банка

EUR/USD: 1.40310  

     +0.70%
Българска народна банка

Sofix: 342.71

    -0.38%
Българска фондова борса

BG40: 110.32

-0.90% 
Българска фондова борса

Ще нацио-
нализираме

Ще ви 
съдим
Евгений Иванов,

Конфедерация на работодателите 
и индустриалците в България

Тотю Младенов,
министър на труда 

и социалната политика

СблъСъкът 
на заканите

 ▶ 6-7
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Печеливш
кристалина Георгиева

Губещ
Йохен цайц 

 
Българският еврокомисар Кристалина Георгиева, която 
отговаря за реагирането при кризи, планира драстични 
промени в европейската Служба за реагиране при кризи. Тя ще 
създаде нов център за реакция при бедствия, с който да подобри 
борбата с кризисни ситуации като разлива на токсични 
отпадъци в Унгария. Новият център ще работи денонощно и 
ще координира  оборудване  за реакция при бедствия.

Управляваният от главния изп. директор Йохен Цайц 
германски производител на спортна екипировка Puma ще 
трябва да отпише около 130 млн. EUR от финансовите 
си резултати за тази и миналата година. Причината са 
открити “нередности” при гръцкия партньор на компанията 
Puma Hellas SA, чиито служители са извършили поредица от 
криминални действия. 

Мнения

Новината, че HP про-
дължава да инвестира в 
България и дори разширява 
присъствието си у нас, е 
повече от добра. Компании 
от този ранг не идват все-
ки ден и носят положите-
лен имидж за страна като 
България, където инфор-
мационните технологии 
се развиват някак между 
другото.

Христо Спасов 

Чудя се на HP как са се 
решили на подобна стъпка. 
Звучи крайно оптимис-
тично от тяхна страна 
да направят нещо такова, 
особено предвид колебли-
вите решения и сигнали на 
правителството. Но те си 
знаят, дано това им начи-
нание не завърши зле.

 Марина Маринова

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Операция “Плажо-
ве като на кино”. 
Промените в Закона 
за устройство на Чер-

номорското крайбрежие ще 
облекчат концесионерите, 
но още отсега предизвик-
ват и някои притеснения. 

2 FT: Купувайте 
имоти в Бразилия, 
избягвайте Бълга-
рия. Страната ни 

остава рискова инвестиция 
въпреки ниските цени на 
имотите, посочва британ-
ското издание.

3 Държавата омек-
на пред “Брикел”. 
Вариант за прехвър-
ляне на квотите от 

резерва за нови мощности 
към предприятието ще се 
обсъжда след 2 седмици.

Рецепта за привличане 
на инвеститори 

С малко повече шанс 
страната ни може да се 
възползва и от затрудненото 
финансово положение на 
страни като Гърция, Румъния, 
Португалия, Испания и 
Ирландия, за да привлече 
повече инвеститори и повече 
специалисти, които да дойдат да 
работят у нас. Това е рецептата 
на премиера Бойко Борисов как 
страната ни да привлича чужди 
инвеститори. Чуха я студентите 
от Техническия университет в 
София, които бяха поздравени 
от премиера по случай 65-ата 
годишнина на училището.

Привличането на чужди 
инвеститори обаче не става 
само с обещания и непрекъснато 
повтаряне, че данъчното бреме у 
нас е ниско. Да, наистина е ниско. 
Но проблемите в пенсионната 
система и здравеопазването 
накараха ГЕРБ да изостави 
големите обещания за 
намаляване на бюрократичните и 

административните пречки пред 
бизнеса. От (пред)последните 
твърди намерения на държавата 
да национализира активите на 
пенсионните фондове все повече 
бизнесмени са разочаровани 
от управлението на Борисов. 
Стопяването на рейтинга му от 
52 на 23% може би е и заради 
това. 

Резките промени в 
политиката на кабинета все 
повече стряскат инвеститори. 
Кой би вложил пари в 
икономика, където бизнес 
плановете за един месец 
напред са краткосрочни, а за 
шест месеца - дългосрочни. 
На гръмките изказвания, че се 
запазва равнището на данъчните 
ставки и пенсиите, вече никой 
не обръща внимание. Причината 
- всичко при това управление е 
предпоследно. А ако се намесят 
и синдикатите, тогава нещата 
задължително се обръщат на 180 
градуса. 

Но пък имаме воля за 
справяне с корупцията. Това 
е следващият довод, който ще 
чуете. Но докато вицепремиерът 
Цветан Цветанов не отговори 
подробно на обвиненията за ония 
6 апартамента, и това изказване 
изглежда несъстоятелно.  
Упорството, с което кабинетът 
продължава да върви към 
национализирането на активите 
на професионалните пенсионни 
фондове, не е нещо, което радва 
инвеститорите. Няма да радва и 
избирателите, когато изпитат чрез 
джоба си нещо добре познато 
- държавата не управлява добре. И 
евентуално национализираните в 
бъдеще пенсионни фондове няма 
да постигнат по-висока доходност 
под ръководството на чиновници.

Дотогава най-добрата рецепта 
за привличане на инвеститори е 
следната: правителството да не 
мърда. Поне да не мърда рязко. И 
със сигурност някоя глупост ще 
ни бъде спестена.

коментар

След 
(пред)по-
следните 

твърди намере-
ния на държавата 
да национали-
зира активите 
на пенсионните 
фондове все пове-
че бизнесмени са 
разочаровани от 
управлението на 
Борисов

В. "Пари"
office@pari.bg

Тема на деня ▶ 4-5
Новини ▶ 7

Държавата 
отстъпи пред 
Ковачки  
за “Брикел”

Понеделник
25 октомври 2010, брой 202 (5013)

Операция 
“Плажове 
като на кино”

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.40364 

+0.59%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.39340  

     -0.58%
Българска народна банка

Sofix: 344.01

    -0.69%
Българска фондова борса

BG40: 111.32

+0.53%
Българска фондова борса

“Газпром” 
съобщи за 
подписано 
споразумение 
с България за 
“Южен поток”

Тенденции ▶ 19

Новини ▶ 6

Пазари ▶ 12-13

Трудната 
среща на 
Естония с 
еврото

Стандарт за 
брокерите 
на имоти ще 
изсветли бранша

Глобалният
център в
покрайнините

Световният гигант Hewlett-Packard ще обслужва 
клиентите си по целия свят от околовръстния 
път на София, където е центърът за услуги на 
компанията. Разширението ще осигури нови 2000 
висококвалифицирани работни места и доказва, че 
доброто управление може да дава силни резултати 
дори във време на криза. ▶ 11

Снимка: Марина Ангелова
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Парламентът ще плати 220 хил. лв. 
за телефони и уроци по английски
Депутатите ще  
посещават курсове 
по английски  
за 94 хил. лв.

Над 200 хил. лв. от дър-
жавния бюджет ще отидат 
за... сметките на мобилните 
телефони на служители на 
Народното събрание и за 
да могат депутатите да се 
обучават на разговорен ан-
глийски. Това става ясно от 
две обществени поръчки, 
обявени от парламента в 
„Държавен вестник”.

ало, ало
Прогнозната стойност на 
поръчката за мобилни те-
лефонни услуги е 125 хил. 
лв., като средствата ще се 
изразходват в рамките на 
една година. Това означава, 
че средната месечна сметка 
за телефоните на парламента 
е 10 416 лв. И при това право 
на служебни мобилни теле-
фони имат ръководството на 
парламента и директори на 
дирекции, но не и редовите 
депутати. От Народното съ-
брание изрично са уточнили, 
че при избора на изпълнител 
на поръчката най-много дър-

хил. лв. за последните три 
години. Други изисквания са 
фирмата да има най-малко 3-
годишен опит в обучението 
по английски език, минимум 
пет преподаватели с магис-
търска степен по английска 
филология или друга сходна 
на нея, минимум един препо-
давател по английски език за 
юристи и един преподавател 
по английски език за работа 
с институциите на Европей-
ския съюз. Всички те пък 
трябва да имат поне 3 години 
професионален опит като 
преподаватели по английски 
език за възрастни.

дарина Черкезова

жат на броя безплатни мину-
ти за SIM карта и на второ 
място е цената на минута 
разговор.

Do you speak English?
Освен телефонните префе-
ренции държавата, т.е. данъ-
коплатците, ще плати 93 800 
лв. за курсовете по англий-
ски език на народните из-
браници и други служители 
в Народното събрание. Обу-
чението е „с комуникативна 
насоченост”, става ясно от 
описанието на поръчката. За 
провеждането му ще може 
да кандидатстват фирми с 
годишен оборот общо 200 

на прощаване

цитат

Клише е твърдението, че в условия на 
криза се правят реформи и се планира.  
Аз питам приятели - кога правиш ремонт 

у къщи? Когато имаш пари и даваш на жена ти 
да прави ремонта, или когато нямаш пари? 

Жалби

65
процента от жалбите 

в Европейския потреби-
телски център унас са за 
електронната търговия

▶

 Бойко Борисов пред студенти от Техническия университет - София

 китаристът и основател на германската рок група Scorpions рудолф Шенкер 
раздаде автографи за своите български фенове преди последния концерт на  
групата у нас                             Снимка Емилия коСтадиноВа

▶

Чорапи и шапки
МВр  
се облича 

През последната седми-
ца мВР е обявило близо 20 
поръчки за облекло на слу-
жителите си - от чора-
пи и тениски през колани 
и ръкавици до летни и 
зимни работни костюми, 
става ясно от обявите 
в „държавен вестник”. 
общото между поръч-

▶

ките е, че не е обявена 
прогнозна стойност, но 
като критерий за избор е 
зададено „най-ниска цена”. 
Сроковете за изпълнение 
са шест месеца, но сро-
ковете за подаване на 
документи за зимните 
облекла е към средата или 
края на ноември. и ако 
възлагането на поръч-
ката се проточи, поли-
цията може да се сдобие 
с пуловери и шапки през 
лятото. 

Няма значение 
колко е растежът, 
стига да е 
устойчив

Интервю за в. „Пари” на 
Илиян Василев, председа-
тел на „Делойт България” 
ЕООД    ▶ 19

Строителството 
очаква ръст още 
догодина

След спада на оборотите 
с 68% за миналата година 
през тази те ще намалеят с 
още над 20%   ▶ 20-21

В броя четете още



Уреди за 
измерване на 
бялото и сивото

  4    НовиНи    Teма на деня
pari.bg  Вторник 26 октомври 2010

Производители на акциз-
ни стоки и собственици 
на данъчни складове ще 
играят по правилата на 
държавата. След няколко 
месеца съпротива, която се 
пренесе даже в съдебната 
зала, сега почти всички 
представители на бизне-
са с акцизни стоки у нас 
са започнали поставянето 
на измервателни уреди, 
каквито изисква Наредба 
№ 3 към Закона за акцизи-
те и данъчните складове. 
Удължаваният няколко пъ-
ти срок за влизане в сила 
на подзаконовия акт изтече 
на 20 октомври. Въпреки 
че не са съгласни с много 
от текстовете в него, 90% 
от собствениците на да-
нъчни складове в страната 
са подали документи за 
поставяне на измервателни 
уреди, а голяма част от тях 
са декларирали, че вече са 
поставили такива. Оказва 
се, че страхът от загуба на 
лиценз е най-сигурното 
средство за дисциплини-
ране на представители на 
бизнеса с акцизни стоки.

Контролът като висша 
форма на доверие
Спорната наредба засяга про-
изводители на алкохол и соб-
ственици на данъчни скла-
дове, в които се съхраняват 
алкохол, тютюневи изделия и 
горива. Съгласно текстовете 
на подзаконовия акт трябва 
да се поставят уреди на всяка 
точка от системите за про-
изводство и съхранение. Те 
ще са свързани със софтуер, 
който ще препраща инфор-
мация в реално време към 
Агенция „Митници”. Идеята 
е по този начин митниците да 
получават във всеки отделен 
момент актуални данни за 
количествата произведена 
или заредена стока. С въвеж-
дането на новите изисквания 

Почти всички търговци на акцизни 
стоки вече са поставили новите уреди. 
И обвиняват държавата, че притиска 
легалните вместо нелегалните

Наредбата обжалва 
70% от пазара на 
дребно

Господин Делчев, кой 
обжалва Наредба № 3 
от Закона за акцизите и 
данъчните складове?

- Всички компании, които 
обединява петролната и га-
зовата асоциация, в момента 
те са 16. По-голямата част 
от тях са търговци с течни 
горива, които държат около 
70% от пазара на дребно, 
останалите са фирми, които 
търгуват с газ пропан-бутан. 
Всички те единодушно об-
жалват. Грешно е твърдение-
то, че обжалват фирми, които 
не си плащат данъците или 
не искат да ги плащат. Об-
жалват 70% от индустрията 
през асоциацията. 

Кои са най-сериозните 
проблеми за вас в наред-
бата?

- Първият и най-голям про-
блем е, че наредбата изисква 
монтиране на измервателни 

▶

▶

уреди, които до този момент 
не са били предвиждани. Те 
трябва да се поставят на мно-
го повече точки в данъчните 
складове, отколкото до то-
зи момент съществуваха. И 
досега данъчните складове 
също притежаваха измер-
вателни уреди на вход и на 
изход, които бяха стандарти-
зирани по съответния ред и 
бяха одобрени от митниците. 
Някои от фирмите са инвести-
рали огромни средства - една 
от компаниите, която е част 
от международна верига, е 
инвестирала в измервателни 
уреди в складовете си над 4 
млн. EUR. В момента по сила-
та на новите изисквания тази 
апаратура не върши работа.

Нашите складове са голе-
ми като обем, а наредбата 
вече изисква освен на входа 
и на изхода да се поставят 
уреди и на тръбопроводите 
между отделните цистерни 
и въобще на всички ключови 
места. Наредба N 3 постави 
изисквания всички измер-
вателни уреди да посочват 
посоката на движение на 

Непредвидените инвестиции ще се отразят на крайните       цени на горивата  

на наредбата ще се засили 
контролът върху всеки литър 
произведена или съхранява-
на акцизна стока и ще се на-
мали делът на сивия сектор 
в бранша, категорични са от 
агенцията. 

Не на същото мнение обаче 
са търговци с акцизни стоки 
- според тях действието на 
подзаконовия акт ще засег-
не бизнеса, който работи на 
чисто. Огромните суми, ко-
ито трябва да инвестират в 
отчетните системи и уреди, 
ще удари сериозно работата 
на редовните производители 
и складодържатели. Те и в 
момента разполагат със скъ-
поструващи измервателни 
уреди, които преди време са 
били одобрени от митниците. 
Въпросната техника, колкото 
и да е скъпа и модерна, не от-
говаря на новите изисквания, 
смятат експерти от Агенция 
„Митници” и финансовото 
министерство. Затова реше-
нието е да се купят нови. 

Надеждите  
на митниците
С новите измервателни уре-

ди и непрекъснатата връзка 
между складове и митници 
ще има по-висока събирае-
мост на приходите от акци-
зи, категоричен е шефът на 
Агенция „Митници” Ваньо 
Танов. Според него прихо-
дите в бюджета от акцизи ще 
са значително по-големи от 
минали години. По думите на 
Танов до момента държавата 
не е имала достатъчен кон-
трол върху фирмите, което 
е създавало условия за сери-
озни нарушения от страна на 
бизнеса. Реалните резултати 
от действието на подзаконо-
вия акт ще се проявят през 
2011 г., а основният ефект ще 
бъде гарантирането на ста-
билни и предвидими прихо-
ди и свиване на сивия сектор, 
казаха за в. „Пари” от АМ. 
Експерти, представители на 
митниците, са категорични, 
че ако бъде премахната на-
редбата, възможно е да има 
проблеми при събираемостта 
на приходите от акцизи.

възраженията на 
бизнеса
Представителите на бизнеса, 

 Срокът, в който всички производители на акцизни                                    стоки или собственици на данъчни складове трябваше да поставят измерва-
телните уреди, изтече на 20 октомври. Мярката няма                              да ограничи сивия сектор, а ще посегнат на бизнеса на светло, категорични   са 
от петролната и газовата асоциация                         снимка bloomberg

▶

Инвестиции-
те не са били 

предвидени и фир-
мите са принудени 
да мислят дали въ-
обще да ги правят, 
или да затварят 
данъчни складове 

Елина Пулчева
elina.pulcheva@pari.bg

снимка емилия костадиноВа

интервю андрей делчев, председател на Българската петролна и газова асоциация

течността. Големият про-
блем е, че според закона за 
измерванията няма изисква-
ния за стрелкички, които да 
показват посоката на движе-
ние. Сега на всяка стрелка, 
посочваща движението, ще 
трябва да се сменя уредът. 

Притеснително е, че в пе-
тролния бизнес сумите на 
тези уреди са десетки хиляди 
левове. Една от фирмите е 
изчислила, че инвестициите 
в 12-13 склада ще бъдат от 
порядъка на над 10 млн. лв. 
Тези инвестиции не са били 
предвидени и фирмите ги 
нямат заложени в бюджета, 
поради което са принудени 
да мислят дали въобще да 

които попадат под регулаци-
ята на Наредба № 3, смятат, 
че подзаконовият акт ще за-
сегне единствено фирмите, 
които работят на светло, а 
не сивия сектор, каквато е 
идеята на правителството. 
Подзаконовият акт беше 
обжалван пред Върховния 
административен съд (ВАС) 
от Българската петролна и 
газова асоциация и част от 
алкохолните производители. 
В началото на септември 
ВАС отказа да спре действи-
ето на наредбата, но тя беше 

обжалвана отново. Очаква 
се на 11 ноември съдът да 
се произнесе окончателно 
по делото. 

Един от основните мотиви 
за обжалването са средства-
та, които собствениците на 
данъчни складове трябва 
да инвестират. Измервател-
ните уреди са скъпи и не 
са планирани в бюджетите 
за тази година на нито ед-
на от компаниите. Допъл-
нителните разходи сега ще 
оскъпят крайните продукти 
и тежестта от Наредба № 3 
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▶ млн. лв. може да стигне 
стойността на цялост-
ната инвестиция за нови 
измервателни уреди в 
данъчните складове
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▶

ги правят, или да затварят 
данъчни складове. 

Как ще се отрази 
наредбата, ако върхов-
ният административен 
съд отхвърли вашата 
жалба?

- Във времето всяка фир-
ма ще намери начин да се 
справи - ще тегли кредити, 
но това накрая ще се отра-
зи на крайната цена. Не са 
правени изчисления с колко 
точно, защото това е собст-
вена търговска политика на 
всяка фирма. В момента за-
ради тежката конкуренция 
и заради кризата маржовете 
при търговията с течни го-
рива и газ пропан-бутан са 
наистина много ниски. Това 
означава, че няма как всяка 
допълнителна инвестиция да 
остане за тяхна сметка. Рано 
или късно себестойността 
излиза на пазара под форма-
та на увеличена цена - иначе 
търговецът не може да про-
дължи да съществува. Има 
и нещо друго - тези фирми, 
които веднъж са влезли на 

▶

българския пазар, не е задъл-
жително и не на всяка цена 
са склонни да остават. Някои 
фирми напуснаха българ-
ския пазар, защото решиха, 
че услугата не ги устройва и 
условията за правене на биз-
нес се влошават постоянно. 
Във всеки момент има риск 
някой от играчите да излезе 
от пазара. Трябва да имаме 
предвид, че за всяка компа-
ния, която е част от между-
народна верига, търгуването 
в дадена страна е въпрос на 
печалба, не на емоция.

Какво следва, ако не бъ-
дат поставени измерва-
телните уреди в срок?

- Една от причините да об-

▶

жалваме бяха и сроковете по 
Наредба № 3 - те се оказаха 
невъзможни. Допускам, че 
голяма част от търговците 
на горива не са успели да 
внедрят новите уреди на-
време. Новите съоръжения 
са сложни, а има ограничен 
брой търговци, които про-
извеждат тези уреди извън 
страната, тъй като в Бъл-
гария липсват такива про-
изводители. Стандартният 
срок за доставка е между 4 
и 8 седмици. Когато се уве-
личи търсенето, сроковете 
за доставка се увеличават. 
Свързването със системата 
на митниците изисква и нов 
софтуер и хардуер, чиито 
настройки изискват допъл-
нително време. 

За всеки търговец, който не 
е изпълнил наредбата, има 
риск от отнемане на лиценза 
на данъчния склад. Това е 
ситуация, при която елитни 
фирми на пазара, едни от 
най-големите данъкоплатци, 
изведнъж се превръщат в 
нарушители заради едни не-
разумно кратки срокове.  

интервю андрей делчев, председател на Българската петролна и газова асоциация

ще падне върху потребите-
лите. Опасенията на алко-
холните производители са, 
че по-малките ще отпаднат 
от пазара и ще останат само 
по-големите. Представители 
на петролната и газовата 
асоциация смятат, че допъл-
нителните разходи, които за 
техните складове може да 
достигнат милиони левове, 
ще се отразят категорично в 
повишаване на крайните це-
ни на горивата. Тези, които 
не разполагат с достатъчно 
средства пък, ще бъдат при-

нудени да затворят част от 
данъчните си складове. Като 
възможен вариант, ако на-
редбата продължи да работи 
в този си вид, не е изключено 
и излизането на дадени игра-
чи от пазара. Почти всички 
членове на петролната и 
газовата асоциация са част 
от международни вериги. 
„Това, че са влезли на бъл-
гарския пазар, не означава, 
че задължително и на всяка 
цена са склонни да остават”, 
коментира за в. „Пари” пред-
седателят на асоциацията 

Андрей Делчев. По думи-
те му има фирми, които са 
напуснали пазара заради 
влошените бизнес условия. 
Според Делчев във всеки 
момент има риск някой от 
играчите да напусне. 

Глоби и отнемане на 
лицензи
Общо 385 са данъчните 
складове в България, като от 
тях складовете за алкохол са 
255, за цигари и тютюневи 
изделия - 13, а за енергийни 
продукти - 117. Вече са съз-

дадени 10 екипа с представи-
тели на Агенция „Митници” 
и института по метрология, 
които са започнали проверки 
по обектите, попадащи в об-
хвата на наредбата. Ако бъде 
установено, че измервател-
ните уреди не са поставени, 
нарушителите ще бъдат ли-
шени от лиценз и ще трябва 
да заплатят глоби от 5000 
до 10 хил. лв., съобщиха от 
агенцията за в. „Пари”. 

Бягащият срок
Наредбата, чийто основен 

замисъл е да наложи по-
строг контрол върху про-
изводството и търговията с 
акцизни стоки, беше обна-
родвана в края на февруари 
2010 г. Според нея в края 
на юни всички производи-
тели и складодържатели 
на акцизни стоки трябва-
ше да подадат документи 
в Агенция „Митници” и 
да монтират измервателни 
уреди. Точките, на които 
трябва да се постави нова-
та техника, се определят с 
участието на представители 

на агенцията. След като 
представители на бизнеса 
алармираха, че сроковете 
са прекалено кратки, пра-
вителството даде отсрочка 
до края на септември.   След 
първоначалното обжалване 
крайният срок беше удъл-
жен до 20 октомври. Този 
срок също изтече. След-
ващо удължаване засега 
няма. И продължаващото 
обжалване не отменя по 
никакъв начин задължени-
ята на фирмите да монтират 
новите уреди. 

23
март ���� г.

В сила влиза Наредба �� за специфичните изисквания и контрола,
осъществяван от митническите органи върху средствата за измерване
на акцизни стоки

април ���� г.

септември ���� г.

Върховният административен съд �ВАС� се произнася в полза на
държавата и отказва да отмени действието на Наредба  ��
Жалбоподателите имат право да обжалват

9

октомври ���� г.

Изтича окончателният срок за поставяне на измервателни уреди в
данъчни складове и заводи, в които се произвеждат акцизни стоки  

20

ноември ���� г.

Очаква се окончателното решение на ВАС по обжалването на
петролната и газовата асоциация и някои алкохолни производители

11

Изтича срокът, в който собствениците на складове трябва да подадат
искания в митниците за привеждане в съответствие към изискванията
на нормативния акт. Срокът е удължен до края на септември

10
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Професионалните 
фондове не са винов-
ни, сега поправяме 
недоглеждането, 
казаха социалният 
министър и шефката 
на НОИ

Социалният министър То-
тю Младенов потвърди, че 
активите на професионал-
ните пенсионни фондове 
ще бъдат национализирани. 
Той обясни, че моделът за 
ранните пенсии е сгрешен 
и държавата ще се справи 
по-добре с изплащането. 
Младенов и шефката на 
НОИ Христина Митрева 
настояват, че не става въ-
прос за национализация, 
защото личните партиди 
ще бъдат запазени, макар 
и само „информативно”. 
Защото новият фонд все 
пак ще работи на солидарен 
принцип.

Признания
Не обвиняваме за нищо пен-
сионните фондове, просто 
търсим решение за греш-
ките, каза шефът на НОИ 
Христина Митрева. Според 
нея през 2000 г., когато е въ-
веден тристълбовият модел 
на осигуряване в България, 
не са направени добри раз-
чети за професионалните 
фондове, където се осигуря-
ват работещите при тежки 
условия на труд (първа и 

Идеите за национализация 
предизвикаха закани за съд

Това ще е последната 
стъпка, ако се приеме 
парите в професио-
налните пенсионни 
фондове да се наци-
онализират

След пенсионноосигури-
телните дружества и ра-
ботодателските организа-
ции се заканиха да съдят 
държавата, ако се приеме 
парите в професионалните 
пенсионни фондове да бъ-
дат национализирани. Това 
обявиха на пресконферен-
ция шестте работодателски 
организации, представени 
на национално ниво. 

Работодателите бяха кате-
горични, че ако идеята ин-
дивидуалните партиди във 
фондовете да се прехвърлят 
в солидарен фонд в НОИ се 
осъществи, единствената 
стъпка ще е да се обърнат 
към омбудсмана Констан-
тин Пенчев и главния про-
курор Борис Велчев, които 
да сезират Конституцион-
ния съд. 

обвинения  
в лъжи
„Премиерът беше подведен 
от няколко откровени лъжи 
на синдикатите за професи-
оналните фондове”, заяви 
Васил Велев, председател 
на Асоциацията на индус-
триалния капитал (АИКБ). 
Според него не пенсион-

Цветан Симеонов, 
председател на БТПП

Дадохме 
насоки на 

правителството 
как да се 
напълни 
бюджетът, но 
никой не ни чу

Прецедент
Според председателя на 
Българската стопанска ка-
мара (БСК) Божидар Да-
нев никъде в Европа няма 
практика на ранно пенси-
ониране, като по думите му 
най-рано се пенсионират 
в Унгария - на 57 години. 
„Нарушават се конститу-
ционни права на 230 хил. 
осигурени”, категоричен 
беше Данев. Той добави, 
че работодателите плащат 
10% вноска за ранно пен-
сиониране, като 7% е за 
професионалните фондове, 
а останалите 3% отиват в 
НОИ и не се знае нищо за 
тези пари. 

отново  
на червено
Сметките на работодателите 
показват, че ако тези пари се 
прехвърлят в НОИ и оттам 
започнат да се плащат ран-
ните пенсии, през 2025 г. 
дефицитът на НОИ ще е над 
2.3 млрд. лв. „Дефицитът 
се получава заради ранното 
пенсиониране и течовете в 
системата”, твърди Васил 
Велев. По думите му не е 
важно бюджетът на НОИ да 
е балансиран, а да има ръст 
на икономиката и на запла-
тите. Велев призова държа-
вата да събира и осигуровки 
от сивата икономика, като 
към момента НОИ има око-
ло 1.1 млрд. лв. несъбрани 
вноски.

Атанас Христов

професионалните фондове в 
продължение на единадесет 
години 53 лв. месечна пен-
сия. За втора категория труд 
тя ще бъде 72 лв. за срок от 
осем години. В същото вре-
ме Държавното обществено 
осигуряване сега плаща на 
тези пенсионери съответно 
465 лв. и 314 лв. средна пен-
сия. Разликата идва от пре-
изчисляването, което прави 
НОИ за тези пенсии, докато 
професионалните фондове 
дават пенсии само в рамките 
на натрупаните средства по 
партиди и доходността. 

Пак ще има додаване 
от фонд „Пенсии”
Шефката на НОИ призна, 
че и с фонд „Ранно пен-
сиониране” ще се наложи 
додаване от общия фонд 
„Пенсии”, когато средствата 
не достигат. Като начало 
вноските (около 80 млн. лв. 
годишно) ще са достатъчни 
за изплащане на пенсиите. 
Както писа в. „Пари”, акти-
вите на професионалните 
фондове няма да бъдат осре-
брявани, а НОИ ще ги упра-
влява такива, каквито са. Ще 
работим с инвестиционни 
посредници, ще бъде създа-
ден и инвестиционен съвет 
по подобие на Сребърния 
фонд, каза Митрева. Надя-
вам се с добро управление 
фонд „Ранно пенсиониране” 
да е устойчив по-дълго вре-
ме, добави тя.

Мила Кисьова

ните фондове са искали 
отлагане на изплащането 
на пенсии, а синдикатите. 
„Друга лъжа е, че фон-
довете имат скъпи секре-
тарки, а те нямат никакви 
секретарки”, категоричен 
е Васил Велев. По думите 
му разходите се плащат 
към управляващи друже-
ства, като те са строго ре-
гламентирани и се следят 
постоянно от Комисията за 
финансов надзор.

„Тези индивидуални пар-
тиди се наследяват и не е 
сигурно, ако се национали-
зират, дали това ще остане 
така”, добави Васил Велев. 
Други причини, които той 
посочи с искане да не се 
приема това предложение, 
са сривът на капиталовия 
пазар и несигурността в 
бизнес средата от подобни 
идеи. 

Моделът за ранните пенсии 
бил сгрешен

И работодателите се заканиха 
да съдят държавата

Спекулира 
се, че това е 

национализация. 
Индивидуалните 
партиди са 
правени от 
работодателите.  
Те са калкулирали 
този разход в 
себестойността на 
продукцията си 

втора категория). По това 
време Митрева беше главен 
актюер на НОИ. Тя твърди, 
че по-късно е предупрежда-
вала какво ще се случи, но не 
е имало реакция. По думите 
й в нито една европейска 
държава нямало капиталова 
схема за ранните пенсии. 
Причината е, че това не е 
допълнителна пенсия към 
държавната, а заместваща, 
докато рано пенсионираните 
достигнат възрастта, на коя-
то всички останали излизат 
в пенсия. 

Държавата ще дава 
по-високи пенсии
Сметките на социалното ми-
нистерство показват, че кога-
то един работник при първа 
категория труд без прекъс-
ване на осигуровките се 
пенсионира, ще получава от 

Христина Митрева, 
управител на нОИ
 

Няма да разваляме активите на професионалните фондове, нито ще теглим 
депозитите от банките, заявиха социалният министър Тотю Младенов и ше-
фката на Нои Христина Митрева        снИмка ЕмИлИя кОсТадИнОВа

▶ Председателят на БТПП Цветан Симеонов и шефът на Асоциацията на  
индустриалния капитал васил валев (вдясно) казаха, че ще се обърнат към  
омбудсмана и главния прокурор          снИмка БОБИ ТОшЕВ

▶
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Конституцията е нарушена и 
съдът няма да може да каже друго
Ако премиерът 
събере 
икономическите 
съветници, а не 
синдикалните, ще 
види каква грешка 
допуска, казва 
Евгений Иванов

Господин Иванов, защо 
според вас се предлага 
подобна стъпка на прех-
върлянето на готови 
пари от професионал-
ните фондове в наци-
оналния осигурителен 
институт?

- Предложението идва 
от хора, които винаги са 
били против капиталовите 
схеми и винаги са искали 
парите да се контролират 
от тях или от близки до 
тях структури. В частните 
професионални фондове 
няма синдикати, а разхо-
дите за управление не са 
тези, които се лансират 
в публичното простран-
ство. На практика самите 
фондове нямат разходи, а 
управляващите дружества 
имат такива. Тези разходи 
са в пъти по-малко от това, 
което се говори. 

Аз направих проверка 
и като цяло за бизнеса 
средната такса за упра-
вление е 0.7% от активи-
те, а реалните разходи в 
най-голямата компания - 
ПОК “Доверие” - са 0.5%. 
Разрешеното от закона е 
2.5%. Категорична лъжа 
е, че разходите са големи, 
защото, както се вижда, 
таксите за управление са 
в пъти по-ниски от разре-
шените в закона.

Ако професионалните 
фондове бяха оставени да 
работят спокойно, в рам-
ките на 15 години щяха 
да плащат нормални пен-
сии и такива, каквито се  
очакват.  Учителският 
фонд, който се дава за до-
бър пример, плаща пенсии 
от 15.99 лв., и то за период 
от три години. Ако искаме 
същото да стане и с профе-
сионалните фондове, нека 
да ги национализираме. 
НОИ има проблеми с из-
плащането на пенсиите и 
се чудят откъде да вземат 
свежи пари. И като няма 
откъде, единственото мяс-
то, където има натрупани 
средства, са тези фондове 
и силово се опитват да 
прокарат това виждане. 

Те не са титуляри по 
сметките, като това са па-
рите на реални хора, та-
кива, каквито са работили 
и са им внасяни вноски от 
работодателите и в един 
момент ще си искат своите 
пенсии. За миньорите на 
Христо Ковачки в “Бри-
кел” се оказва, че били 
осигурявани на минимал-
ния осигурителен доход. 
Т.е. - получавали са си ре-
ални заплати и минимални 
осигуровки. Къде са били 
тогава държавните власти, 

▶
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къде са гледали.

Предложението свър-
зано ли е със запълване 
на дефицита на нОИ?

- Абсолютно. Това е цел-
та. Само след 10 години 
обаче всичко в НОИ ще 
бъде в червени цифри и 
според нас дефицитът то-
гава ще е 2.5 млрд. лв. Та-
ка дефицитът в сегашния 
първи стълб ще се появи 
и в т.нар. фонд за ранно 
пенсиониране.

Какво ще е отражени-
ето върху българската 
икономика, ако подобна 
идея бъде приета и вле-
зе в сила?

- Както се срина борсата, 
която продължава да върви 
надолу, така ще се срине и 
банковата система, защото 
част от активите на про-
фесионалните фондове са 
в депозити. Ще се теглят 
пари панически, както и в 
момента се разпродава на 
БФБ, за да вземат инвести-
торите поне нещо. Ако се 
започне и масово теглене 
на депозити, ще стане как-
то при управлението на 
Жан Виденов и колапса на 
банковата система.

Какъв сигнал е това 

▶

▶

▶

РЕГИОНАЛНА 
БИЗНЕС 
КОНФЕРЕНЦИЯ
„ГЕПАРД” 2010

За информация и регистрация:  тел. ��/ ���� ���, ��/ ���� ��� .  events@pari.bg . http://events.pari.bg

ДАТА:
��.��.���� Г.

ЧАС: 
��.�� Ч.

МЯСТО: 
ВАРНА, ГРАНД ХОТЕЛ ДИМЯТ, ЗАЛА РУБИН

ТЕМИ:

МЕЖДУФИРМЕНА ЗАДЛЪЖНЯЛОСТ 
И ЗАБАВЯНЕ НА ПЛАЩАНИЯ
ФИНАНСИРАНЕ НА БИЗНЕСА

С подкрепата на: Медийни партньори:

КЛАСАЦИЯ НА НАЙ�ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИТЕ СЕ КОМПАНИИ 
ВАРНА, ДОБРИЧ, СИЛИСТРА, РАЗГРАД, ТЪРГОВИЩЕ, ШУМЕН, 
СЛИВЕН, ЯМБОЛ, БУРГАС

Евгений Иванов, изпълнителен директор на КРИБ

за чуждите инвести-
тори?

- Изключително лош. В 
Унгария, страна, която на 

▶ практика фалира, се чуха 
предложения в тази насо-
ка. На следващия ден пра-
вителството обаче излезе с 

официално опровержение, 
че такова нещо няма да се 
случи и така се успокояват 
чуждите инвеститори.

В нашия случай преми-
ерът е подведен, той вярва 
и виждаме какво се полу-
чава.

Защо според вас син-
дикатите са изтъкна-
ли подобни доводи пред 
премиера?

- Защото имат интерес 
тази система да бъде со-
лидарна, те да участват в 
управлението, а в частните 
фондове няма как да участ-
ват. Неслучайно са писали 
тези материали. Част от 
техните членове не знаят 
за тези предложения. Те 
са и клиенти на частните 
пенсионни фондове и при 
разговори с тях ни казват, 
че никой не ги е питал. Син-
дикатите искат с младата 
партида, в която на места 
има по 10-15 хил. лв. натру-
пани, да плащат пенсията 
на някой друг - примерно 
на хората на Ковачки. Да ги 
е осигурявал Ковачки и от 
него да търсят парите.

възможно ли е тази 
идея да остане само на 
този етап и никога да 

▶

▶

не види бял свят?
- Надявам се премиерът, 

като чуе какво сме говори-
ли днес, да събере своите 
икономически съветници, 
а не синдикални и ще раз-
бере каква голяма грешка 
е допуснал. Надявам се, че 
това няма да се случи.

Готови ли сте да сези-
рате Конституционния 
съд, ако се приеме прех-
върлянето на средства?

- Категорично ще го на-
правим.

Съдът не може да откаже, 
защото има достатъчно на-
родни представители, които 
могат да го сезират. Освен 
това и омбудсманът може да 
го направи. И тогава съдът 
ще решава по същество. А 
тук е видно, че конституци-
ята е нарушена и съдът няма 
да може да каже друго. 

Все едно да имате влог 
в някоя банка, идва някоя 
държавна институция и 
казва "ще взема тези пари 
и ще ти ги давам както и 
по колкото реша". Нещо 
такова важи и за професи-
оналните фондове. Член 
17 на конституцията казва, 
че частната собственост е 
неприкосновена.

Атанас Христов

▶

Предложението 
идва от хора, които 

винаги са искали парите 
да се контролират от 
тях или от близки до тях 
структури 

Снимка Емилия коСтадиноВа
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Синята коалиция няма да 
подкрепи държавния бю-
джет при гласуването му 
в пленарна зала. В коали-
цията ще обсъдят дали да 
гласуват „въздържал се”, 
или просто да не участват 
във вота, съобщи съпред-
седателят Иван Костов. 
Депутатите обаче няма да 
гласуват „против”, за да 
не се изтълкува това като 
вот на недоверие. ДСБ 
обаче ще бъдат катего-
рично „против” при гла-
суването на бюджетите на 
Държавното обществено 
осигуряване и на Наци-
оналната здравноосигу-
рителна каса. Първият 
бюджет е прокризисен, 
а вторият е незаконен, 
обяви Иван Костов.

Подписка до 
Конституционния 
съд
С увеличаването на оси-
гурителната вноска и на 
осигурителните прагове 
бюджетът на НОИ удря по 
малкия и средния бизнес 
на безпринципна основа, 
така че тласка всички, ко-
ито се осигуряват, да укри-
ват своите доходи, обясни 
Костов. Той отново се обя-
ви против планираното 
прехвърляне на вноските 
от професионалните пен-
сионни фондове в НОИ. 

Ако се направи такъв  
опит, аз ще подпиша пе-
тиция до Конституцион-

ния съд да спре това, каза 
Костов и допълни, че ще 
посъветва в такъв слу-
чай всички фондове да 
протестират пред съда и 
да откажат да изпълнят 
желанието на правител-
ството.

Здравният министър 
да изтегли бюджета
ДСБ призова здравният 
министър Стефан Кон-
стантинов да изтегли про-
ектобюджета на НЗОК. 
Според Костов той нару-
шава три закона и пла-
нираното прехвърляне на 
пари към Министерство-
то на здравеопазването е 
достатъчно основание той 
да бъде спрян. С парите 
на осигурените лица ще 
се заплаща лечението на 
неосигурени лица през 
спешната помощ и през 
другите форми на лече-
ние. Това е удар срещу 
самия принцип, на който 
функционира здравната 
каса, и е крайно лява по-
литика. 

Подкрепа, но докога
Засега сините не са се 
отказали от принципната 
си подкрепа към прави-
телството на ГЕРБ. „Про-
дължаваме да водим тази 
битка, която все повече 
изглежда, че не можем 
да спечелим. Но засега 
политическият ни курс 
е да продължаваме да се 

Синята коалиция няма  
да подкрепи бюджета
ДСБ ще гласуват против бюджетите на общественото 
осигуряване и здравната каса

Производители поискаха оставката на Тотю Младенов
Фирмите, които про-
извеждат помощни 
средства за хора с 
увреждания, се оп-
лакват, че държавата 
им бави плащания за 
над 10 млн. лв.  
Производители на помощни 
средства за хора с уврежда-
ния поискаха оставката на 
министъра на труда и соци-
алната политика Тотю Мла-
денов. Поводът беше, че за 
последните 3-4 месеца фир-
мите не са получили пари от 
държавата за произвеждани-
те от тях помощни средства 
като ортопедични обувки, 
оборудване, инвалидни ко-
лички и др. По тях-на оценка 
става въпрос за близо 10 млн. 
лв. Около 20 производите-
ли протестираха вчера пред 
социалното министерство, 
като това е четвъртият им 
протест по същия повод от 
старта на работата на новото 
правителство.

От юни към момента са 
извършени само минимални 
плащания, като на нашата 

фирма държавата дължи бли-
зо 70 хил. лв., каза Тихомир 
Тошев, мениджър на фирма 
„Абсурд”, която се занима-
ва с производство на орто-
педични обувки. Фирмите 
обясняват, че ако оцеляват 
към момента, то е за сметка 
на междуфирмена задлъж-
нялост. Заради забавените 
плащания някои от тях ве-
че отказват да работят по 
схемата за финансиране на 
медицинско оборудване от 
държавата.

От началото на годината 
към момента са изплатени 
28.51 млн. лв., а само за по-
следния месец - 2.1 млн. лв., 
съобщиха от Агенцията за 
социално подпомагане. 

Зам.-директорът на агенци-
ята Янита Манолова обясни, 
че забавянето е поради раз-
личния начин на отчитане 
на разходите на фирмите и в 
държавната институция. 

В началото на следващата 
седмица ще има нова среща 
и ще бъдат начертани ясни 
графици кога, какво и на кого 
се изплаща, обеща тя.

Дарина Черкезова

Тъмносините са на крачка от вот на недоверие, но не искат да предизвикват политическа криза,  обясни 
иван Костов  снимки емилия костадиноВа

▶

 около 20 производители на помощни средства за хора с увреждания протестираха вчера пред сградата на 
социалното министерство
▶

борим, опитваме се да ги 
върнем към разума”, ко-
ментира Костов. Той обяс-
ни, че това е и причината, 
за да не гласуват „против” 

държавния бюджет - за да 
не се изтълкува това като 
вот на недоверие. „Както 
от вота на недоверие ни 
дели още една крачка, 

така и от желанието да 
предизвикаме политиче-
ска криза ни делят повече 
крачки”, обясни съпредсе-
дателят на Синята коали-

ция. Днес двете партии в 
нея - СДС и ДСБ, ще уточ-
нят единната си позиция 
по бюджета.

Филипа Радионова

иван Костов,
председател на дсБ

Това е 
бюджет на 

изоставените 
реформи. 
Изоставени 
поради страх 
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Премиерът Бойко 
Борисов съобщи, 
че ще обяви 
стратегическия 
инвеститор до дни

„АЕЦ „Белене” ще я има. 
Намерен е стратегически 
инвеститор.” Това заяви 
в понеделник премиерът 
Бойко Борисов. Той обя-
ви, че още тази седмица 
въпросният инвеститор 
ще бъде в България, за да 
бъдат обсъдени подробно-
стите около участието му в 
строежа на атомната цен-
трала. „Следващата или 
по-следващата седмица ще 
кажем каква е ситуацията”, 
допълни Борисов. 

Тайнствен,  
но германски
През почивните дни енер-
гийният министър Трайчо 
Трайков и председателят 
на парламента Цецка Ца-
чева намекнаха, че инвес-
титор може да е намерен. 
Цачева обяви, че е почти 
сигурно, че инвеститорът 
ще е германски. „С учас-
тието му проектът ще е 
чувствително по-евтин в 
сравнение с намеренията 
на предходното правител-
ство”, каза председателят 
на парламента. 

При посещението на 
премиера Бойко Борисов 
в Бавария преди дни се 
появи информация, че 
може би става въпрос 
за Siemens. Темата била 
обсъждана преди това и 
при посещението на гер-
манския канцлер Ангела 
Меркел в България. 

С всеки изминал час на-
ближава денят, в който ще 
бъде обявен инвеститор-

Правителството било намерило 
инвеститор за АЕЦ „Белене”

Болници в София няма да бъдат закривани
Столичната община 
е дофинансирала ле-
чебните заведения на 
нейната територия с  
3 млн. лв. тази година

Столичната община е до-
финансирала общинските 
болници на нейната терито-
рия с 10 млн. лв. през 2009 
г., а тази година са отделени 
3 млн. лв. за подобряване 
на условията в болниците. 
Това каза вчера кметът на 
София Йорданка Фандъко-
ва, която се срещна с дирек-
тори на лечебни заведения 
и здравния министър д-р 
Стефан Константинов. Той 
каза, че Столичната общи-
на може да е пример за 
останалите  относно дофи-
нансирането на лечебните 
заведения.

Болници няма да се 
закриват
Д-р Константинов на свой 
ред увери директорите на 
лечебните заведения, че те 
няма да бъдат закривани 
заради новата разпоредба 

Очаквания
Русия и Гърция 
с единна позиция 
за „Бургас - 
Александруполис”

Русия и Гърция ще 
разработят съвмест-
на позиция по проекта 
„Бургас - александру-
полис” до края на годи-
ната, съобщи руският 
министър на енерге-
тиката сергей Шма-
тко. За целта двете 
държави ще сформи-
рат работна група.

По повод новина-
та премиерът Бойко 
Борисов обяви, че 
трябва да се изчака 
екооценката, а няма 
как тя да бъде поло-
жителна. „няма кой 
да докаже, че в този 
малък залив няма 
риск от разлив”, каза 
Борисов и напомни, че 
трасето на тръбата 
минава през наТУРа. 
„Как ще изсечем гора-
та, за да мине”, попи-
та премиерът.

▶

▶

за намаляване на леглата. 
Според Наредба № 49, ко-
ято беше обнародвана са-
мо преди няколко дни в 
„Държавен вестник”, пише, 
че многопрофилните бол-
нични заведения трябва да 
разполагат минимум с 60 
легла, а специализираните 
- с 30. Тя ще влезе в сила на 
първи ноември, но хвърли 

ският интерес, пък тайн-
ствено коментира Трайчо 
Трайков.

А дали ще е изгоден
Изявленията им съвпад-
наха с интервю на амери-
канския посланик Джеймс 
Уорлик по БНР, в който 

той напомни, че на първо 
място трябва да се напра-
ви икономическа обоснов-
ка на проекта, каквато ня-
ма. „На второ място стои 
въпросът дали предоставя 
необходимата енергийна 
сигурност за бъдещето, и 
то не само за България, но 

също така за целия реги-
он”, каза Уорлик.

Това се очаква
В края на септември беше 
удължено споразумението 
за изграждането на АЕЦ 
„Белене” с руския изпълни-
тел „Атомстройекспорт”. 

Преди пет дни пък пра-
вителството съобщи, че 
проектът е бил обсъден в 
телефонен разговор между 
премиера Бойко Борисов и 
руския му колега Владимир 
Путин. По информация на 
Mediapool политическото 
решение за изграждането 

на атомната централа ще 
бъде взето до месец след 
посещение на президен-
та на „Росатом” Сергей 
Кириенко в България. То-
гава щяла да стане ясна 
и окончателната цена на 
проекта. 

Филипа Радионова

Бойко Борисов посети 
Техническия универси-
тет в София по повод 
65-ата му годишнина

снимКа маРина анГелоВа

▶

Здравният министър 
д-р Стефан Константи-
нов е „за” доплащането в 
болниците, но да става 
само чрез ясен регламент
 снимКа БоБи ТоШеВ 

▶

в паника голяма част от 
шефовете на общинските 
болници.

избор на екип
В момента тече провер-
ка на Министерството на 
здравеопазването за цени-
те на услугата „избор на 
екип”, с която голяма част 
от болниците си докарват 
допълнителни пари. „На-
тъкнахме се на фрапиращи 
случаи”, каза здравният 
министър. Той обаче от-
каза да даде пример. До 
седмица министерството 
ще изготви обобщена ин-
формация и ще предприеме 
законодателни промени, за 
да бъде регламентирана та-
зи дейност на лечебните 
заведения. Чрез избора на 
екип те неформално вече са 
въвели доплащането, казва 
д-р Константинов. Той е 
твърдо „за” допълнително 
заплащане за медицински 
услуги да съществува, но да 
бъде регламентирано и па-
рите да отиват за нуждите 
на лечебните заведения.

Елена Петкова
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Очаква се пенсион-
ната реформа да бъде 
приета окончателно в 
средата на ноември, 
протестните действия 
обаче продължават
Вълната от стачки и про-
тести на работници, защи-
таващи правото си да се 
пенсионират на 60-годишна 
възраст, е струвала на Фран-
ция между 200 и 400 млн. 
EUR на ден, заяви френ-
ският финансов министър 
Кристин Лагард. Министъ-
рът също каза, че спорът и 
медийните образи на улич-
ни битки между полиция 
и протестиращи, показани 
по цял свят, са нанесли го-
леми щети на имиджа на 
страната.

Натрупани минуси
Според служител от финан-
совото министерство всяко 
от серията от осем едноднев-
ни спирания на работа, пре-
дизвикани от профсъюзите, 
е струвало на икономиката 

Цената на стачките във Франция 
достига 400 млн. EUR на ден

Външните министри 
на ЕС подкрепиха 
кандидатурата на 
страната заради изтег-
лянето й от Косово, 
но поставиха нови 
сурови условия

Сърбия се придвижи още 
една стъпка напред към 
присъединяването си 
към Европейския съюз. 
Това стана, след като на 
вчерашната си среща в 
Люксембург външните 
министри на 27-те страни 
членки решиха да прид-
вижат кандидатурата на 
страната. Страните от 
Евросъюза подкрепиха 
приемането на Сърбия 
заради нейното изтегляне 
от Косово. 

Въпреки това обаче хо-
ландското правителство 
настоява за допълнителен 
натиск над Белград, до-
като издирвани от Меж-
дународния наказателен 
трибунал за бивша Юго-
славия (МНТБЮ) военно-
престъпници продължават 
да са на свобода.

Сурови условия
Белград депозира молбата 
си за членство на 22 де-
кември миналата година. 
Това е първата стъпка към 
получаването на форма-
лен статут на страна кан-
дидатка - процес, продъл-
жаващ около година. 

Черновата на споразуме-
нието обаче добавя и суро-
ви условия за по-късните 
етапи на присъединява-
нето, като постигането на 
прогрес в диалога между 

Белград и Прищина и по-
голямо сътрудничество с 
МНТБЮ. В нея се казва, 
че най-убедителното до-
казателство за сръбското 
сътрудничество ще бъде 
арестуването на двамата 
бегълци Ратко Младич и 
Горан Хаджич.

Проблемът Сърбия 
- Косово
Ако се стигне до решение 
Сърбия да бъде подкре-
пена, Европейският съюз 
ще трябва да изпълни и 
предложението си да бъде 
арбитър на разговорите 
между Сърбия и Косово. 
Двете страни се догово-
риха през септември да се 
опитат да разрешат най-
наболелите си проблеми, 
въпреки че Белград ни-
кога не е приемал офици-
ално независимостта на 
бившата си провинция. 

За преговорите няма оп-
ределена начална дата, но 
Брюксел изразява жела-
ние да стартира процеса 
до седмици. 

Косово беше признато 
за независима държава от 
70 страни, включително 
САЩ и мнозинството от 
членките на Европейския 
съюз, Сърбия обаче още 
го смята за част от тери-
торията си. 

Сърбия се приближава към 
членство в  Европейския съюз

Отказ
Бившите 
съветски 
републики 
остават извън ЕС

според Полша и Шве-
ция присъединяването 
на бившите съветски 
републики към Европей-
ския съюз в следващите 10 
години е малко вероятно. 
Армения, Азербайджан, 
Беларус, Грузия, Молдова 
и Украйна може някога да 
станат членки на съюза, 
но сега не трябва да полу-
чават дори перспективи 
за присъединяване. това 
са посочили полският 
външен министър Радек 
Шикорски и колегата му 
от Швеция Карл Билд в 
общо писмо до върховния 
представител по външ-
ната политика и сигур-
ността Катрин Аштън 
и до европейския комисар 
по разширяването и евро-
пейската политика за 
съседство Щефан Фюле. 
Документът е бил изпра-
тен в отговор на запит-
ване от еврокомисар 
Фюле през лятото до дър-
жавите от Ес за станови-
щето им по въпросите за 
разширяване на съюза до 
2020 г.

▶

Диалогът ни с Прищина 
трябва да започне при 
първа възможност, каза 
сръбският външен минис-
тър вук Йеремич 
 сниМКи bloomberg

▶

22
▶ декември 2009 г. е 
датата, на която 
сърбия депозира 
молбата си за членство 
в Ес

между 200 и 400 млн. EUR. 
Това прави общите загу-
би досега между 1.6 и 3.2 
млрд. EUR. Към тях трябва 
да бъдат добавени загубите 
от паралелните безсрочни 
стачки в няколко индустрии, 
например в ключовия сектор 
с горивата.

обнародване  
на реформата
Очаква се утре законода-
телите от Националната 

асамблея формално да при-
емат окончателната версия 
на пенсионната реформа, а 
президентът Никола Сар-
кози да я обнародва в офи-
циалния вестник в средата 
на ноември. Същевременно 
продължава недостигът на 
бензин, породен от стачни-
те действия в рафинерии и 
горивни депа. Около 1/4 от 
бензиностанциите в страна-
та са останали без поне един 
горивен продукт. 

Австрия въвежда мерки за  
1.17 млрд. EUR повече приходи
Коалиционното пра-
вителство на страната 
преследва амбици-
озната цел да свие 
дефицита под 3% до 
2020 г. 
Австрийското коалиционно 
правителство е изготвило 
мерки, с които да осигури 
допълнителни 1.17 млрд. 
EUR бюджетни приходи от 
данъци през 2011 г. Пред-
виждат се и съкращения на 
разходите с 1.6 млрд. EUR, 
като крайният ефект на 
действията трябва да свие 
дефицита под максималния 
праг от 3% от БВП. 

Амбиции по години
Според официалните прог-
нози орязването на предпри-
етите през 2009 г. допълни-
телни държавни разходи за 
стимулиране на икономика-
та и особено банковия сек-
тор ще съкратят дефицита 
до 3.2% през 2011, 2.9% 
през 2012, 2.5% през 2013 и 
2.2% през 2014 г. За сравне-

ние през 2009 г. показателят 
възлизаше на 3.5%, а очак-
ванията за тази година са 
за 4.7%. Ревизираната прог-
ноза е значително по-ниска 
от заложената в началото 
на септември. Тогава пред-
видената от министъра на 
финансите Джоузеф Проел 
цел беше 4% за 2011 г. 

Нови данъци  
за още приходи
Допълнителните приходи 
от данъци възлизат на 40% 
от предвидените постъпле-
ния, като най-голяма част от 

тях - 500 млн. EUR, трябва 
да постъпят чрез ново бан-
ково облагане. Нови данъци 
върху тютюна, петрола и 
самолетните билети пък ще 
привлекат още съответно 
417 млн., 150 млн. и 100 
млн. EUR към държавната 
хазна. 

Благодарение на мерките 
за фискална дисциплина 
правителството планира да 
инвестира излишъка от 400 
млн. EUR в образование, 
развойна дейност и проекти 
по подобряване на енергий-
ната ефективност. 

Медийните образи на улични битки между полиция 
и протестиращи, показани по цял свят, нанесоха го-
леми щети на имиджа на страната, каза френският 
финансов министър Кристин Лагард

▶

Финансовият министър на Австрия Джоузеф Проел 
предприема мерки за свиване на разходите с 1.6 млрд. 
EUR през тази година

▶
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Ръстът на лошите кредити се укроти 
За втори пореден месец де-
лът на лошите и преструкту-
рираните кредити се увели-
чава минимално. Това пока-
за последната статистика на 
Българската  народна банка 
(БНБ). Според нея делът 
на лошите и преструктури-
раните кредити в края на 
септември 2010 г. е 16.6%. 
За август проблемните за-
еми бяха 16.46%, а за юли 
15.94%.  

Истински лоши  
от лошите
Кредитите с просрочие над 
90 дни, които се класифици-
рат като лоши, са 10% от об-
що отпуснатите. Това каза за 
в. “Пари” източник от БНБ. 
Според него просрочията 
се увеличават, но броят на 
лошите длъжници остава 
същият. Точният процент на 
заемите с просрочие над 90 
дни ще стане ясен в петък, 
когато централната банка 
ще публикува надзорните 
си отчети. За полугодието 
процентът на лошите кре-
дити беше 9.45% от общите. 
Това означава, че в края на 
септември техният дял в 
общата структура на лошите 
и преструктурираните заеми 
намалява.  “Банките полагат 
усилия темпът на влошаване 
на портфейла да бъде по-
бавен”, коментира Виолина 
Маринова, гл. изп. директор 
на Банка ДСК. Според Ле-
вон Хампарцумян, гл. изп. 
директор на УниКредит Бул-
банк, причината темпът в 
растежа на лошите кредити 
да се забави е, че през лятото 
много от кредитоискателите 

Вторник 26 октомври 2010  pari.bg

Делът им в групата на лошите и преструктурирани заеми се понижава

КомпанИИ 
И пазарИ

имат допълнителни доходи 
заради сезонна работа. 

Друг банкер, пожелал ано-
нимност, обаче коментира, 
че почти непромененият дял 
на лошите кредити може да 
се дължи на продажба на 
кредити с цел да се подобрят 
финансовите показатели на 
банките, а не на подобрено 
финансово състояние.

загуба
Банкерите не се наемат да 
коментират какъв процент 
от проблемните кредити ще 
им донесат загуба. По думи-
те на Петър Андронов, гл. 
изп. директор на СИБАНК, 
една част от портфейлите 
ще остане лоша, ще има и 
загуба за банките, но тя ще 
е по-различна от тези 16.6%, 
които се отчитат като лоши и 
преструктурирани кредити в 
края на септември. 

Икономисти обясняват, че 
загубата за банките може да 
са само 2-3%. Не трябва да 
се забравя обаче, че повечето 
кредити са добре обезпече-
ни. Банкери коментираха, 
че някои от обезпеченията 
може да се реализират на по-
ниска цена, други обаче ще 
бъдат продадени на печалба.  
Важно е обаче кога ще се ре-
ализират обезпеченията, ако 
това се случи, когато цените 
на имотите са по-високи, 
тогава банките ще понесат 
по-малки щети. 

разпределение
Най-голям продължава да 
бъде делът на проблемните 
бизнес заеми. Те са 59.3% от 
всички лоши заеми. Втори 

Запазва се нивото на 
лошите кредити. Тен-
денцията ще се движи в 
зависимост от икономи-
ческата среда. Статисти-
ката дава положителен 
сигнал. Банките полагат 
усилия темпът на влоша-
ване да бъде значител-
но по-нисък.  Основните 
усилия на банките са да 
не се увеличава влоша-
ването, а да се запази се-
гашното състояние. Стре-
межът е портфейлите да 
се подобрят, но това не 
зависи само от банките и 
от фирмите. Подобрени-
ето ще дойде, когато има 
подобрение в икономи-
ката на страната, когато 
безработицата намалее 
и хората имат доходи, с 

Виолина маринова, 
гл. изп. директор  
на Банка ДСК

Банките 
полагат 

усилия темпът на 
влошаване да бъде 
значително  
по-нисък

Статистиката дава 
положителен сигнал

Това, че темпът на 
растеж на проблемни-
те кредити намалява, 
е предвестник, че сме 
близо до дъното. От дру-
га страна, през лятото 
много от фирмите имат 
допълнителни приходи 
заради туризъм, реколти, 
строителен сезон и т.н., 
което облекчава нещата. 

Трябва да се види дали 
тази тенденция ще про-
дължи, нарастването на 
лошите кредити да спре, 
а икономиката да излезе 
от ефектите на икономи-
ческата криза. Надявам 
се това да се случи.  
В България повечето 
кредити са с обезпечения 
и в повечето случаи след 

Левон Хампарцумян, 
гл. изп. директор на УниКредит 
Булбанк

Много 
малка част 

от лошите и 
преструктурирани 
кредити са 
безнадеждни

Лошите кредити не са  
нулев резултат за банките

които да си обслужват 
кредитите. 

Потребителските кре-
дити са с по-добро ка-
чество в сравнение с 
всеки отделен сегмент. 
Причината е, че сумите 
са по-малки и са по-леки 
за обслужване. 

влошаването на един 
кредит резултатът за 
банките не е нулев. 

Много малка част от 
тези кредити ще бъдат 
безнадеждни. Те ще се 
отразят на резултати-
те на банките за тази 
година.

Влошаването  
достига дъното си 
Делът на лошите и пре-
структурираните кредити 
почти не се е променил. 
Това, че темпът на увели-
чение се забавя, е нещо, 
което очакваме да се случи. 
Едва ли обаче може да се 
очаква данните за качество-

то на кредитния портфейл 
веднага да покажат висока 
устойчивост и не бива да 
се изненадваме, ако отново 
се появят по-високи стой-
ности в отделни периоди. 
Все пак добре е, че, както 
изглежда, влошаване-
то започва постепенно да 
търси и да достига дъното 
си. Разбира се, по-добри-

те септемврийски данни 
не заличават автоматично 
потенциалните проблеми, 
които банките ще срещнат 
при част от преструктури-
раните си кредити. Негати-
вите от тях ще продължат 
да се проявяват още дълго 
време.  

петър андронов, 
гл. изп. директор на СИБАНК

Позиция

Увеличение
Жилищните 
кредити са с 
най-голям ръст  

Кредитният порт-
фейл на банките в края 
на септември възлиза 
на 51.320 млрд. лв. 

Жилищните заеми 
са с най-голям ръст. 
За една година те са 
се увеличили с 4.7% и в 
края на септември въз-
лизат на 8.605 млрд. лв. 

Според банкерите 
ипотечното кредити-
ране ще бъде най-изра-
зено до края на годи-
ната. 

А една от причините 
е, че някои домакин-
ства са изчаквали нов 
спад на цените на имо-
тите. “Това няма да се 
случи и хората, които 

▶

▶

▶

▶

имат реална нужда от 
жилища, ще прибегнат 
до покупка сега”, обясни 
Виолина Маринова. 

Заемите за фирми 
възлизат на 31.350 
млрд. лв., което спрямо 
предходната година е 
ръст от 1.8%. 

Потребителските 
кредити се увеличават 
най-малко. В края на 
септември те са 7.603 
млрд. лв., което е уве-
личение от едва 0.5% на 
годишна база.

Депозитите на 
фирмите намаляват 
с 1% на годишна база и 
възлизат на 12.215 млрд. 
лв., а тези на домакин-
ствата се увелича-
ват с 12.6% и в края на 
септември банковите 
спестявания на физиче-
ски лица са  
25.945 млрд. лв. 

▶

▶

▶

по обхват са жилищните, 
които са 19.12%, на трето 
място са потребителските, 
които са 18.8% от всички 

проблемни заеми. Сегмен-
тът на потребителското кре-
дитиране от общия кредитен 
портфейл на банките леко се 

подобрява. Делът на лошите 
потребителски кредити от 
всички отпуснати потре-
бителски е 16.26%, което 

е с 0.12 пункта по-малко 
в сравнение с предходния 
месец.  

радослава Димитрова
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Билбордовете в София ще 
си останат и след 1 но-
ември, въпреки че тогава 
изтича срокът, в който 
фирмите трябва да си ги 
демонтират доброволно. 
Причината, е че Столич-
ната община планира да 
разчисти града от всички 
реклами, да се обяви кон-
курс и след това спече-
лилите да монтират свои 
билбордове върху общин-
ските земи. За целта дори 
има издадена специална 
заповед за прехване на 
рекламните билбордове.

Тука има,  
тука няма
 “От 1  ноември ще  
започне принудителното 
премахване от общината 
на оставените билбордо-
ве”, категоричен е глав-
ният архитект на София 
Петър Диков. 
“Не сме информирани за 
такава заповед”, комен-
тира управителят на една 
от най-големите фирми за 
външна реклама в София 
“Нюз аутдор” Теодора Ън-
дъруд.

“Има заповед на Петър 
Диков за премахване, но 
смятам, че тя трябва да 
бъде издадена до районите, 
а заповедта до нас трябва 
да бъде на Йорданка Фан-
дъкова, защото тя е кмет 
на София”, коментира уп-
равителят на “Мегаборд” 
Димитър Самодумов. 

От “Контрол по строител-
ството” към СО признаха, 
че заповед за доброволно 
премахване е пратена до ра-
йонните кметове. Тепърва 
обаче ще се подготвя пис-
мото, което ще бъде изпра-
тено на фирмите, с което 
те ще бъдат приканени да 
си премахнат доброволно 
билбордовете. 

конкурсен  
трик
Столичната община ще 

Главният архитект на София Петър Диков твърди, че има заповед за премахване на 
рекламите,  от фирмите контрират, че не са я получили

Билбордовете остават и след 1 ноември 
приложи хватка на фир-
мите, за да ги накара да 
си махнат рекламите сами. 
“Обмисляме в конкурсни-
те условия да бъде записа-
но участниците да нямат 
незаконни реклами. 

В София незаконни са 
всички елементи, които 
са извън 1146-те места, 
определени за поставя-
не на билбордове”, ко-
ментира директорът на 
дирекция “Контрол по 
строителството” Влади 
Калинов. 

“Много голяма част от 
хората, които сега са в 
бизнеса с външна рекла-
ма  се смятат за женени 
по католическия обичай. 
Това значи, че само папата 
може да им даде развод”, 
коментира архитект Ди-
ков. 

Ако не си премахнат 
билбордовете  добро -
волно, това ще направи 
фирма, която е спечелила 
обществена поръчка с та-
къв предмет. Кметството 
е отделило 90 хил. лв. за 
премахване на незаконни-
те реклами. 

загуби  
и неясноти
Според представителите 
на фирмите за външна ре-
клама сега не трябва да се 
махат всички билбордове. 
Това щяло да доведе до ог-
ромни загуби за бранша, а 
и за столичното кметство, 
което няма да получава 
пари за наем на общин-
ски терени, върху които 
фирмите са монтирали 
рекламните табели. 

Не е ясно кога ще бъде 
обявен конкурсът, както 
и кога ще завърши той и 
колко време ще продължат 
обжалванията. 

Очакванията са, че най-
рано напролет ще има но-
ви законни билбордове в 
София. 

красимира Янева

Мнения

Не сме информирани за 
такава заповед. Ние сме 
коректни платци. На пазара 
сме от 15 години. В анек-
сите ни е записано, че те са 
до 30 октомври или до про-
веждане на конкурс. Такъв 
обаче все още не е обявен. 
Защо аз да си премахвам 
билбордовете? Столичният 
общински съвет трябва да 
обяви начало на нова тръж-
на процедура. 

Според мен първо трябва 
да демонтират билбордо-
вете на некоректните  
платци, които дължат 
пари на общината за го-
дини. Над 10 фирми имат 
задължения. Ако има нов 

Теодора Ъндъруд,
управител на „Нюз аутдор”

Първо 
трябва да 

демонтират 
билбордовете на 
некоректните 
платци, които 
дължат пари на 
общината за години

Искам ред и 
дисциплина в бранша

конкурс, ще участваме. С 
две ръце съм за нов конкурс 
и за ред и дисциплина в на-
шия бранш. Омръзна ми от 
конкуренция, която работи 
извън закона. 

Без реклами на тротоарите 
кметството ще загуби над 1.5 млн. лв.
Всички фирми са 
изпратили писма до 
Йорданка Фандъкова с 
искане договорите им 
да бъдат продължени до 
провеждането на конкурс. 
Отговор обаче няма. Очак-
ваме Столичната община 
да спази процедурата и 
да пита СОС какво мисли 
за нашето искане. От ок-
томври до провеждането 
на конкурсите ще минат 
6 месеца. За този период 
загубите на общината от 
външна реклама ще са над 
1.5 млн. лв. Земята е ней-
на и тя може да реши как-
во да прави, но за всички 
софиянци ще е добре, ако 

Димитър Самодумов,
управител на „Мегаборд”

След края на 
конкурсите 
спечелилите 

фирми ще трябва 
да си търсят отново 
клиенти

общината печели пари. 

Трябва да се има пред-
вид, че принудителното 
премахване ще струва на 
СО около 200 000 лв. Ни-
кой не може да каже какви 
ще са загубите на фирми-
те, занимаващи се с външ-
на реклама. Ако билбор-
довете бъдат премахнати 
и след края на конкурсите 
спечелилите ще тряб-
ва отново да си търсят 
клиенти и на пазара ще са 
като съвсем нови субекти. 
Според мен сега не трябва 
да се махат билбордовете. 
Ако някои фирми не си 
плащат наемите, да им 

махнат билбордовете и да 
ги дадат на други фирми! 
Преди около две седмици 
всички фирми, занимава-
щи се с външна реклама 
в София, започнаха да 
получават писма да пред-
ставят документите си за 
съоръженията в районни-
те кметства. 
Ако документацията им 
е наред, билбордовете 
им ще може да останат 
върху частните терени. 
Трябва да се има предвид 
обаче, че три четвърти от 
билбордовете са върху 
общински терени, а точно 
тях иска общината да 
разчисти. 
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Главният архитект на София Петър Диков твърди, че има заповед за премахване на 
рекламите,  от фирмите контрират, че не са я получили

Билбордовете остават и след 1 ноември Митко Събев и Денис Ершов намесиха 
държавата в битката за “Петрол” 
С размяната на 
открити писма 
двамата съдружници 
се обвиниха в 
използване на 
политически 
протекции
Съдружниците в “Петрол 
холдинг” АД Митко Съ-
бев и Денис Ершов про-
дължиха с компроматната 
война помежду си. След 
малко повече от три месе-
ца затишие председателят 
на съвета на директорите 
(СД) на холдинга Митко 
Събев изпрати открито 
писмо, в което обвинява 
съдружника си, че използ-
ва връзките си в Аген-
цията по вписванията и 
в правителството, за да 
го отстрани от холдинга. 
Събев твърди, че чиновни-
ци в Търговския регистър 
(ТР) към Агенцията по 
вписванията са работили 
до 22.30 ч в петък плюс 
събота и неделя върху до-
кументите по партидата 
на “Петрол холдинг”. До-
пълнителните задачи са им 
били поставени с имейл от 
представител на средното 
ниво ръководители, който 
се позовава на устни раз-
пореждания на директора 
Виолета Николова, както и 
на “указания” на министъ-
ра на правосъдието.

Не се споменава какви 
документи са били вписва-
ни, но най-вероятно става 
въпрос за протоколите от 
общото събрание, проведе-
но на 28 юни, на което бе-
ше гласувано освобожда-
ването на Митко Събев от 
управлението на холдинга. 
Той на свой ред отвърна, 
че въпросното събрание 
не е проведено, и обвини 
Ершов във фалшифицира-
не на документи. “В една 
правова държава само след 
окончателно произнасяне 
на съда може да бъде впи-
сана партидата по едно 
фирмено дело”, се казва 
в писмото, подписано от 
Митко Събев.

пиша ви едно пис-
мо...
В писмото се казва, че има 
няколко заявления от Де-
нис Ершов за вписване на 
промени в СД на “Петрол 
холдинг”, за които се из-
ползва доказано фалшифи-
циран документ от общо 
събрание на дружеството, 

Мнения

Всички рекламни еле-
менти, които същест-
вуват сега в София върху 
общински земи, трябва 
да бъдат премахнати
 снимка марина ангелоВа

▶

90
▶ хил. лв. ще струва на 
столичното кметство 
премахването на всички 
билбордове

1146
▶ са местата за монтира-
не на реклами, определени 
от дирекция "архитекту-
ра и градоустройство"

Условия
Демонтира-
нето трябва да е 
денонощно 

Принудителното 
демонтиране на бил-
бордовете трябва да 
се прави през деня и 
през нощта. 

Това става ясно от 
документацията за 
търга за фирма изпъл-
нител. 

според нея трябва 
да бъдат предложени 
две цени за извърш-
ване на демонтаж - за 
светлата и за тъмна-
та част на деня. През 
нощта ще се махат 
билбордовете от цен-
търа на софия. 

Целта е да не се пра-
вят задръствания.

Търгът вече е при-
ключил, но от сто-
личната община ще 
обявят най-рано в 
понеделник коя фирма 
е спечелила. 

Причината - в петък 
изтича срокът за 
обжалването. 

от кметството 
се надяват да няма 
обжалване на търга, 
за да може по най-бър-
зия начин да започ-
не премахването на 
рекламите. 

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

Невъзможно е за 60 дни да премахнат всичко
Никой от нас не е полу-
чавал заповед за добровол-
но премахване на билбордо-
ве. От 1 ноември трябва да 
се премахват билбордовете. 
В София те са около няколко 
хиляди. Това означава, че за 
60 дни ще трябва да се махат 
по около 150 билборда днев-
но.  За демонтаж са нужни 
минимум 3 часа, и то без да 
се поправя фундаментът. Не 
вярвам, че за 60 дни може да 
се премахне всичко. Демон-
тажът трябва да се прави с 

кран, който трябва да бъде 
на улицата, защото иначе 
тротоарът ще пострада. 
Има спечелена обществена 
поръчка за премахването на 
билбордовете. Тя е на стой-
ност 90 000 лв. За тези пари 
ще може да се премахнат 
една пета или една десета от 
поставените реклами върху 
общински земи в идеалния 
център на града. София ще 
заприлича на бойно поле. 
Представете си пръст, вода 
и сняг в едно. Ще бъде иди-

лия. Не искаме общината да 
харчи пари за демонтиране. 
Просто в новата схема има 
билбордове, които и сега 
съществуват. Те трябва да 
останат. Този, който спечели 
по новата схема, може да си 
уреди отношенията със соб-
ственика на билборда.  По 
новата схема има само 1146 
места за рекламни елементи. 
Отпаднали са най-апетит-
ните места. От общината 
твърдят, че били отпаднали 
по искане на КАТ. 

Георги ненков, 
председател на Ус на Българска-
та асоциация за външна реклама

София ще 
заприлича 

на бойно поле. 
Представете си 
пръст, вода и сняг 
в едно. Ще бъде 
идилия  

което не е било проведе-
но. “Поведението на чи-
новниците от Агенцията 
по вписванията говори за 
натиск за постигането на 
ново решение по казуса 
с представителството на 
“Петрол холдинг”, се казва 
в писмото, подписано от 
Събев. В него той изразява 
категоричния си протест 
“срещу манипулирането 
на работата на агенцията 
и на служителите й”. “Ще 
защитим своите права с 
всички законови средства”, 
завършва Митко Събев. 

В отделно писмо, подпи-
сано от другите двама акци-
онери в “Петрол холдинг” 
- Денис Ершов с 47.5% 
от капитала и Александър 
Мелник с 5% от акциите, се 
казва, че двамата в качест-
вото си и на членове на СД 
никога не са упълномоща-
вали изпълнителния дирек-
тор на холдинга Орлин То-
доров “да прави абсурдни 
изказвания в публичното 
пространство и пред дър-
жавните институции - в то-
ва число и пред Агенцията 
по вписванията”.

Ершов и Мелник заявя-
ват, че нямат доверие на 
Орлин Тодоров, като той 
е бил освободен като из-

пълнителен директор на 
проведеното на 28 юни 
общо събрание на акци-
онерите. “Напомняме, че 
Орлин Тодоров не е ос-
вободен от отговорност 
за колосалните загуби на 
дружеството през послед-
ните три години и за раз-
пиляване собствеността на 
холдинга”, завършват Де-
нис Ершов и Александър 
Мелник. Орлин Тодоров не 
беше открит за коментар.

Митко Събев отказа да 
коментира какво точно са 
вписвали чиновниците в 
ТР, както и писмото на съ-
дружниците си с мотива, 
че е в чужбина и не е чел 
тяхното изявление.

онова събрание
Въпросното общо събра-
ние на 28 юни е една от 
ябълките на раздора между 
двамата основни съдруж-
ници в “Петрол холдинг”.

Справка в Търговския 
регистър показва, че на въ-
просното събрание са при-
съствали 100% от акционе-
рите на “Петрол холдинг” 
АД. Това са Митко Събев 
и Денис Ершов с по 47.5% 
дял и Александър Мелник 
с останалите акции. Реше-
нието на инвеститорите е 

било да се смени съставът 
на СД на холдинга, като от 
управата бъдат отстранени 
Митко Събев, изпълни-
телният директор Орлин 
Тодоров и Стоян Кръстев. 
На тяхно място са избрани 
Иван Шестак, Йосиф Ару-
тюнян и Иван Кутевски. 

“Свиканото на 28 юни 
2010 г. общо събрание не 
беше проведено”, заяви ня-
колко дни след вписването 
Митко Събев. Според него 
това може да се докаже 
от оригинален документ, 
подписан от тримата ак-
ционери. Той твърди, че 
никога не е присъствал 
на провеждането на въ-
просното ОСА и никога 
не е гласувал споменатите 
решения. “Лъжа е, че на 
събранието са били пред-
ставени 100% от акциите, 
след като моето участие от 
47.5% не е било представе-
но от мен, нито съм давал 
пълномощно на когото и 
да било”, категоричен е 
Митко Събев.

началото на  
историята
Всичко започна, след като 
Денис Ершов обвини Ми-
тко Събев в документна 
измама. Повод е заседани-
ето от 27 май тази година 
на надзорния съвет на пуб-
личното дружество “Пе-
трол” АД, в което тогава 
“Петрол холдинг” АД беше 
мажоритарен собственик. 
“Петрол холдинг” вече не 
е мажоритарен собственик 
на “Петрол” АД, след като 
продаде акции за 8.9 млн. 
лв., или 8.1758% от капи-
тала на публичното дру-
жество. Купувач на дела е 
“Нафтекс Петрол” ЕООД, 
което е еднолична собстве-
ност на “Петрол” АД и съ-
щевременно най-големият 
акционер с притежаваните 
49.9947% от капитала. На 
23 ноември акционерите 
на публичната компания 
ще гласуват да се увели-
чи капиталът на “Наф-
текс Петрол” ЕООД чрез 
непарична вноска за 200 
млн. лв. Тя е част от взе-
мане на компанията майка.

Това даде повод да се 
мисли, че противоречия-
та между двамата основ-
ни акционери в “Петрол 
холдинг” са изгладени, но 
само ден по-късно тези 
предположения се изпари-
ха, а борбата за надмощие 
влезе в нов етап.

митко Събев▶



Цветан Василев навлезе 
и на пазара на земя
Чрез своята компания „Бромак” собственикът на КТБ стана  
най-големият акционер в „Агро Финанс” АДСИЦ
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Банкерът Цветан Василев 
навлезе и на пазара на зе-
меделска земя. Чрез сво-
ето дружество „Бромак” 
той е купувач на 21.63% 
от фонда за земеделска 
земя „Агро Финанс” АД-
СИЦ. 

До момента бизнес-
менът Цветан Василев 
имаше основно интереси 
във финансовия сектор 
и беше един от големите 
кредитори на медийни 
проекти. Освен акцио-
нер в КТБ той участва в 
надзорния съвет на за-
страхователна компания 
„Виктория”. Той е и ед-
ноличен собственик на 
капитала на финансовата 
компания „Фина-Ц”. Чрез 
„Бромак” Цветан Васисев 
влезе в сделката за 50% от 
Национално управление 
„Радио- и телевизионни 
системи” (НУРТС). Купу-
вач на половината от дру-
жеството, което оперира с 
националния ефир, стана 
кипърската офшорна ком-
пания Mancelord Limited, 
а неин представител за 
България е именно „Бро-
мак” на Цветан Василев. 
Корпоративна търговска 
банка пък беше кредитор 
при придобиването на 
вестниците „Монитор”, 
„Телеграф” и „Политика”, 
купени от компании на 
бившата шефка на тотото 
Ирена Кръстева.

Пловдивската 
цигарена фабрика 
удвоява печалбата си 

Продажбите на пловдив-
ската цигарена фабрика 
„Юрий Гагарин” се увели-
чават в края на септември 
2010 г. с 15% до 38 млн. 
лв. Това показва отчетът 
на компанията, представен 
пред Българската фондова 
борса. Според доклада за 
дейността на компанията 
основна част от приходи-
те от продажби се дължи 
на износ. Той е с дял от 
84% и се равнява на 38.41 
млн. лв. 

Дълг
Намаление отчитат задъл-
женията - текущи и нете-
кущи. Относителният дял 
на привлечения капитал 
намалява от 19.26% към 
края на 2009 на 13.93% в 
края на септември 2010 г. 
Пак според отчета на дру-

жеството текущите активи 
на „Юрий Гагарин” се  
увеличават значително. 
Основна причина за това 
са увеличаването на взе-
манията от 6.7 млн. лв., 
колкото бяха към края на 
септември 2009 г., до 8.9 
млн. лв., колкото са година 
по-късно. Увеличават се и 
паричните средства, като 
от 1.9 млн. лв. достигат 
3.8 млн. лв. 

Подобряването на фи-
нансовите  ре зулт ати 
рефлектира в ръст на пе-
чалбата. В края на девет-
месечието на 2010 г. тя 
достига 5.2 млн. лв. Годи-

на по-рано положителният 
финансов резултат беше 
наполовина по-малък - 2.5 
млн. лв.  

акционери
Най-големият акционер в 
компанията е софийското 
„Баранко” ЕООД, което 
държи 49% от гласовете 
в общото събрание. Пло-
вдивското „Комсо таба-
ко” ООД притежава 18% 
от капитала. „Пенсионно 
осигурително дружество 
Алианц България” AД 
има 11.44% от цигаре-
ната фабрика, а кипър-
ската офшорка Сlairmont 
Holdings Limited разпола-
га с 5.85%.

Печалбата на 
дружеството се 
понижава над 8 пъти

Общите приходи на „Али-
анц Лизинг България” АД 
са се понижили с близо 
55% през първите девет 
месеца на 2010 г., показва 
неконсолидираният отчет 
на дружеството, предаден 
на фондовата борса. Обо-
ротът на лизингодателя в 
края на септември тази 
година е 29.5 млн. лв., а 
година по-рано беше 65.4 
млн. лв.

Спад
Продажбите се понижават 
с 63% на годишна база и за 
януари - септември 2010 г. 
са 20.8 млн. лв. Приходите 
от лихви на „Алианц Ли-
зинг България” за първите 
девет месеца са 7.2 млн. 
лв., като се понижават с 
8.5% на годишна база. На-
малението на приходите 
се дължи на по-малкото 

договори за лизинг зара-
ди икономическата криза 
и спада в продажбите на 
нови автомобили.

Общите разходи за дей-
ността на лизинговото 
дружество намаляват с 
53.5% и за януари - сеп-
тември тази година са 
29.2 млн. лв. Печалбата на 
компанията през деветте 
месеца на тази година се 
е понижила над 8 пъти. 
Положителният финансов 
резултат намалява до 297 
хил. лв., а в края на сеп-
тември 2009 г. беше 2.4 
млн. лв.

акционери
Мажоритарен собственик 

на лизингодателя е „Али-
анц България холдинг” 
АД, което има 51% от 
капитала. Другият акци-
онер е австрийският VHO 
Holding, който има 49% от 
книжата.

Акциите на компанията 
не се търгуват на фондова-
та борса, като лизинговото 
дружество е емитирало 
облигации за 10 млн. EUR. 
Книжата са 5-годишни, 
като цялата главница ще 
бъде изплатена на 27 ав-
густ 2013 г., когато е и 
падежът на емисията. 

До момента компанията 
е направила 4 лихвени 
плащания. Лихвата по за-
ема е 6.25%.

Приходите на „Алианц Лизинг 
България” се понижиха с 55%

продавач
Компанията продавач на 
дела от „Агро Финанс” 
АДСИЦ е „Галакси Про-
пърти груп”. Дружеството  
оперира в сферата на стро-
ителството, като основен 
приоритет са хотелски и 
жилищни комплекси. Ком-

панията е собственост на 
три юридически лица - 
„Солатер” ЕООД, „Ексклу-
зив турс” и „Сънсет тра-
въл”, както и свързваният с 
„Винпром Пещера” Атанас 
Петров. За миналата годи-
на приходите на „Галакси 
Пропърти груп” са 32 млн. 

лв., а нетната печалба е 12 
млн. лв. 

Сделка
Сделката мина през Бъл-
гарската фондова борса 
в началото на миналата 
седмица. Продавач на дела 
е пловдивската компания 

„Галакси Пропърти груп” 
ООД. Стойността на сдел-
ката е приблизително 7 
млн. лв., което означава 
по 1.02 лв. на акция. Това е 
най-високата цена на сдел-
ка с книжа от дружеството 
в последната една година. 
 В списъка на акционерите 

Ръст в продажбите  
на „Юрий Гагарин” АД

 председателят на надзорния съвет на КТБ Цветан Василев до момента имаше интереси основно във 
финансовия сектор и кредитира някои от големите медийни придобивания              Снимка емилия коСтадиноВа

▶

38
▶ млн. лв. са приходите 
от продажби, които 
„Юрий Гагарин” ад 
отчете в края на 
септември

5.2 
▶ млн. лв. е печалбата на 
цигарената фабрика в 
края на септември

след „Бромак” се нареждат 
германската инвестици-
онна банка Caceis Bank 
Deutschland с 21.18% и 
професионалният, универ-
салният и доброволният 
фонд на ПОК „Доверие”, 
които имат по 7%. Дялове 
имат и фондове на ПОК 
„Алианц”, както и застра-
хователната и животоза-
страхователната компания 
„Булстрад”. 

резултат
Според отчета към края на 
септември инвестиционни-
ят портфейл на „Агро Фи-
нанс” се състои от 130 хил. 
дка земеделска земя. Това 
поставя компанията сред 
големите собственици на 
земеделска земя у нас ре-
дом с останалите листвани 
на БФБ фондове „Адванс 
терафонд” и „Еларг”.

Компанията е съсредо-
точила инвестициите си 
основно в Северозападния 
регион на България. Близо 
37% от общия портфейл 
се намират там. В Цен-
тралния Северен регион 
се намират други 36% от 
инвестиционния портфейл. 
Дружеството има активи за 
51 млн. лв., от които близо 
46 млн. лв. са инвестици-
онни имоти. Средната цена 
на портфейла с включени 
всички разходи е 283 лв. на 
декар според информация 
на самата компания. 

297  
▶ хил. лв. е печалбата  
на компанията  
за деветмесечието  
на 2010 г.

63 
▶ процента спадът 
приходите на 
компанията за периода 
до края на септември
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▶ Управляваната от магнус Бокер борса Singapore Exchange предложи с 37% по-висо-
ка цена на акция от пазарната за австралийската ASX

Фондовата борса в Сингапур купува  
австралийската ASX за 8.3 млрд. USD
Двете компании искат 
да работят заедно 
срещу засилената 
конкуренция на Токио 
и Хонконг

Инвестиционната холдингова 
компания Singapore Exchange 
се съгласи да купи ASX, ос-
новната фондова борса в 
Австралия. Компанията ще 
плати 8.4 млрд. австралий-
ски долара (8.3 млрд. USD) 
в пари и ценни книжа с цел 
да подобри конкурентоспо-
собността си спрямо Хон-
конг и Токио. Операторът на 
фондовия пазар в Сингапур 
предлага 48 AUD за акция 
на ASX, с 37% повече от по-
следната цена на компанията 
от 22 октомври. 

очаквани резултати
Съвместната компания, ко-
ято ще се казва ASX-SGX, 

очаква приходи от 1.1 млрд. 
AUD и печалба преди данъ-
ци и изплащане на дивиден-
ти от 700 млн. AUD. С про-
гнозна пазарна стойност от 
12.3 млрд. AUD тя ще стане 
петото най-голямо листвано 
дружество в света. То ще 
управлява акции на стойност 
1.9 трлн. AUD, сравнено с 
3.7 трлн. AUD в Токио и 2.6 
трлн. AUD в Хонконг. Двете 
компании очакват сделката 
да бъде завършена през вто-
рото тримесечие на 2011 г.
Все още обаче остават при-
тесненията, че сделката няма 
да бъде одобрена от австра-

лийското правителство или 
регулаторите. Компаниите 
смятат, че сливането е от 
интерес и за двете държави, 
и са уверени, че ще получат 
одобрение. Двете борси ще 
останат отделни юридиче-
ски лица и ще бъдат регули-
рани локално.

растяща  
конкуренция
Двете дружества оперират в 
среда на растяща конкурен-
ция. Сингапур, който иска да 
се утвърди като финансовия 
център на Азия, има едва 27 
фирми, търгуващи повече 
от 10 млн. USD на ден, за 
разлика от 300 млн. USD в 
Токио. На борсата в Хонконг 
са били направени първона-
чални продажби на акции 
на стойност 37 млрд. USD 
за тази година, почти седем 
пъти повече от Сингапур и 
Австралия, взети заедно.  

Производителят на 
вятърни турбини ще 
инвестира до 150 млн. 
EUR на Острова до 
2014 г.

Испанската компания 
Gamesa, един от най-го-
лемите производители на 
вятърни турбини в све-
та, обяви плановете си да 
разположи централата на 
крайбрежното си подразде-
ление във Великобритания. 
Испанците планират да ин-
вестират до 150 млн. EUR 
на Острова до 2014 г.

инвестиции
Централата на крайбрежно-
то подразделение ще бъде в 
Лондон, откъдето ще бъдат 
ръководени продажбите, 
управлението на проекти, 
финансите и администра-
цията на крайбрежните 
бизнеси. Компанията пла-
нира още откриването в 
страната на център за про-
учване и разработване на 
крайбрежни технологии, 
както и завод за производ-
ство на перки за вятърни 
турбини. Планът трябва 
да създаде повече от 1000 

Испанската Gamesa премества  
централата си във Великобритания

Успехите на компани-
ята за тримесечието се 
дължат на повишено-
то търсене на ками-
они в развиващите се 
пазари
Шведският производител на 
камиони Scania, контролиран 
от германския автомобилен 
производител Volkswagen, 
обяви осемкратен скок в 
печалбата си за третото три-
месечие на годината. 

Двигател на ръста
Причината е увеличеното 
търсене на тежкотоварни 
камиони. Печалбата се е уве-
личила до 2.31 млрд. крони 
(350 млн. USD) от 278 млн. 
крони преди година. Про-

дажбите са нараснали с 38% 
до 18.6 млрд. крони.

пазари
Scania печели от увеличава-
щото се търсене в развива-
щите се пазари, включител-
но Бразилия. Поръчките на 
компанията за тримесечието 
са нараснали с 45% до 15 
424 камиона и автобуса. 

представяне  
на конкурентите
Техните конкуренти в бран-
ша - Volvo - също отчетоха 
печалба от 2.81 млрд. крони. 
Най-големият производител 
на камиони в света, герман-
ската Daimler, и нейният 
съперник MAN трябва да 
обявят приходите си на 28 
октомври.                            

Печалбата на 
шведската Scania 
скача осем пъти

38
▶ процента повече  
продажби  
е реализирала 
 Scania

 испанската компания Gamesa планира откриването на завод за производство 
на перки за вятърни турбини във Великобритания Снимки  BloomBerg

▶

работни места, с още около 
800 генерирани индирект-
но в местни снабдителни 
фирми.

привличане
От Gamesa посочват, че са 

били привлечени от под-
крепата на Великобрита-
ния за чужди инвестиции, 
решението на страната да 
изпълни амбициозен план 
за крайбрежни турбини, 
както и наличието на го-

леми пристанища. Корпо-
рацията има 30 производ-
ствени центъра в Европа, 
САЩ, Китай и Индия и 
броят на служителите й 
надхвърля 6300 души в 
цял свят.                          

ВР продава активи в Мексиканския залив месеци след като ги купи
Петролната компания 
ще получи  
650 млн. USD  
за дяловете си  
в четири петролни 
полета
Петролната компания ВР 
ще продаде дяловите си 
участия в четири дълбо-
ководни петролни полета 
в Мексиканския залив на 

японската Marubeni Oil and 
Gas за 650 млн. USD едва 
няколко месеца след като 
ги закупи. Сделката идва в 
момент, когато ВР се опит-
ва да продаде активи за 30 
млрд. USD до края на 2011 
г., за да покрие финансовите 
си задължения от разлива в 
същия залив. От компани-
ята се надяват да завършат 
сделката в началото на след-
ващата година. 

загуби
Очаква се разливът в Мек-
сиканския залив  да струва 
на ВР повече от 32.2 млрд. 
USD, включително разхо-
дите за компенсации и по-
чистване. Разливът, смятан 
за най-лошата екологична 
катастрофа в историята на 
САЩ, нанесе сериозен удар 
на компанията и предизвика 
свалянето от поста на ней-
ния главен изпълнителен 

директор Тони Хейуърд.

Щети
Бедствието беше предиз-
викано от взрив на нефте-
ната платформа Deepwater 
Horizon - дадена под наем на 
ВР и оперирана от Transocean 
Energy. Експлозията уби 11 
работници на 20 април тази 
година. Пробитият кладенец 
изля около 4.9 млн. барела 
нефт в залива.                    

350
▶ млн. USD печалба 
отчете производите-
лят на камиони през 
третото тримесечие

▶ петролната компания Вр продава дяловите си учас-
тия на японската Marubeni Oil

1.1
▶ млрд. AUD приходи 
очаква съвместната 
компания ASX-SGX
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8501 8491
Калай LME USD/т 26795 26825
Олово LME USD/т 2560 2581
Цинк LME USD/т 2552,5 2584
Алуминий LME USD/т 2362 2390,25
Никел LME USD/т 23755 23705
Алуминиева сплав LME USD/т 2240 2209

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1342,6 1343,1
Сребро LME USD/тр.у. 23,74 23,78
Платина LME USD/тр.у. 1698 1702
Паладий LME USD/тр.у. 610 612,65
Родий LME USD/тр.у. 2275 2275

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 83,24 83,24
Брент ICE USD/б 84,17 84,17
Газьол ICE USD/т 718,25 718,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,3 3,66
Бензин 95 NYMEX USD/т 752 -
Нафта NYMEX USD/т 745 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 249,49
Царевица Yellow CBT USD/т 224,56
Ечемик Feed ASX USD/т 231,31
Памук No.2 NYBOT USD/т 2749,34
Какао  NYBOT USD/т 2919,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4463,18
Соя No.2 ICE USD/т 451,76
Захар White NYSE LIFFE USD/т 718,90

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.10.2010. 

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 26.10.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

22.10.2010	г.

158,30 157,53 156,76 156,37 154,44 154,44   
12,01 11,95 11,90 11,87 11,72 11,72   
84,40 83,99 83,58 83,17 81,94 81,94   
101,35 100,86 100,37 99,88 98,40 98,40   
769,33 765,59 761,86 758,12 746,92 746,92   
177,90 177,05 176,21 175,36 169,43 169,43   
79,54 79,16 78,77 78,39 76,48 76,48   
155,63 154,88 154,13 153,38 149,64 149,64   
313,10 311,61 310,12 308,63 298,19 298,19   
204,05 203,07 202,10 201,13 194,33 194,33   
237,77 236,64 235,51 234,38 226,45 226,45   
82,27 81,88 81,48 81,09 78,35 78,35   
240,40 239,25 238,11 236,96 228,95 228,95   

до	15.00	ч.	на	22.10.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Смесен - балансиран 4.8850 4.9094 5.0804 4.8850  4.7873   -5.13% 15.12% -7.91% -22.85% 21.01.2008
фонд в акции 6.8976 6.9321 7.1735 6.8976  6.7596   -2.63% 13.97% -5.83% -12.61% 23.01.2008
Смесен - консервативен 10.1586 10.3110 10.5649 0.0000  0.0000   0.98% 0.11% 1.37% 1.45% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.0845    2.0845    -16.35% 28.47% -22.39% -58.13% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4795    2.4795    -16.64% 25.05% -22.04% -51.62% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.3527  11.3470  11.3300 11.3413 11.3413 11.3470 5.63% 0.12% 7.03% 6.37% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.6272  10.5743  10.4686 10.5214  0.0000 -1.26% 3.57% -2.54% 2.80% 06.10.2008
фонд в акции 9.6383  9.5903  9.4464 9.4944  0.0000 -6.71% 8.40% -9.21% -2.05% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.2362    13.1051    -2.36% 5.46% -2.66% 5.71% 14.12.2005
фонд в акции 7.7000    7.6238    -8.98% 10.19% -14.75% -5.15% 01.03.2006
фонд в акции 4.6861    4.6397    -20.73% 11.53% -20.25% -16.24% 21.06.2006
фонд в акции 7.6086    7.3870    -6.73% 11.93% -5.24% -10.53% 05.02.2008
фонд в акции 11.3029    10.9737    6.94% 12.73% 7.18% 3.47% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.1213    12.1213    6.85% 0.17% 8.61% 8.36% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 81.8494    81.5629  81.8494  -1.31% 1.52% -4.02% -4.65% 20.11.2006
фонд в акции 47.3901    47.1531  47.3901  -8.68% 2.85% -13.27% -13.43% 20.11.2006
фонд в акции 62.8849    62.5705  62.8849  -8.78% 4.78% -8.75% -12.17% 03.10.2007
             
фонд в акции 95.4046    93.9842    -7.76% 3.31% -9.45% -1.45% 04.01.2007
Смесен - балансиран 77.1311    75.9827    -7.57% 2.40% -8.99% -7.92% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31779    1.31515    5.42% 0.74% 6.87% 5.77% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.06415    1.05779    -1.40% 4.25% -3.00% 1.21% 01.12.2005
фонд в акции 0.72402    0.71327    -7.38% 8.71% -11.77% -6.90% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74383    0.73939    1.34% 2.55% 2.61% -10.71% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05150    1.04835    2.50% 0.40% 3.58% 3.33% 07.05.2009

Смесен - балансиран 98.6631    97.6813    -4.44% 6.30% -8.57% -0.38% 07.12.2005
Смесен - балансиран 103.9780    102.9434    -5.72% 5.18% -10.15% 0.74% 06.03.2006
фонд в акции 82.8416    81.6082    -8.55% 9.35% -13.17% -2.24% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 123.0571    123.0571    7.12% 0.47% 7.93% 7.21% 31.10.2007
 93.3784    93.0052    3.43% 2.48% -0.23% -2.53% 01.02.2008
 107.0087  106.9018  106.5811  106.9018  4.38% 0.75% 5.52% 5.22% 01.07.2009

Смесен - балансиран 4.6976     4.6694     -4.47% 7.83% -7.12%*** 4.64% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8726  0.8683  0.8662   0.8618     -18.00% 13.57% -23.42%*** -9.91% 01.06.2009
             
Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.0544     16.9354     -8.95% 6.91% -12.70% 9.23% 28.09.2004
фонд в акции 10.5129    10.3667     -13.41% 9.28% -18.44% 0.90% 05.01.2006
           
фонд в акции 1.1584     1.1413     -10.59% 11.77% -11.92% 1.30% 10.05.2004
фонд в акции 0.7465     0.7355    7.00% 17.28% 5.27% -7.30% 04.10.2006
фонд в акции 1.0188     1.0037    16.18% 10.31% 12.31% 0.13% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.3649  130.1700  129.9102    3.14% 3.23% 4.53% 6.02% 04.05.2006
Смесен - балансиран 13.8708  13.8708  13.7335    -7.83% 8.21% -10.33% 1.45% 17.12.2004
фонд в акции 0.7236  0.7165  0.7094    -3.43% 15.30% -9.58% -7.38% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 788.9483    783.0459    1.16% 5.51% 4.15% -8.65% 09.05.2008
фонд в акции 705.9857    700.7040    -0.42% 6.80% 3.66% -12.01% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4014    11.4014    4.89% 1.22% 5.53% 2.81% 30.01.2006
Смесен - балансиран 117.5541    117.5541    -2.05% 5.36% -4.57% 1.79% 30.01.2005
фонд в акции 6.5067    6.5067    -7.62% 10.67% -12.75% -8.67% 30.01.2006
фонд в акции 10.1109    10.1109    0.42% 2.28% 0.67% 0.64% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.9137    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.4990  0.4965  0.4940    -5.21% 7.30% -8.62% -21.26% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7346  0.7320  0.7294    -1.60% 3.28% -2.76% -10.10% 19.11.2007
Смесен - консервативен 0.9987  0.9972  0.9957    3.56% 1.08% 4.46% -0.09% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2706  1.2687  1.2668   4.90% 0.22% 6.28% 5.30% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.2926  1.2887  1.2848   5.46% 0.88% 6.95% 5.66% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8592  0.8558  0.8524   -1.18% 3.24% -3.10% -3.32% 16.03.2006
фонд в акции 0.6242  0.6211  0.6180   -7.49% 5.78% -10.98% -9.82% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7162  0.7133  0.7104   -6.17% 4.19% -7.28% -11.78% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0367  1.0367  0.9849   N/A N/A N/A N/A 

Фонд на паричен пазар 1.1836    1.1836   3.31% 0.12% 4.13% 3.70% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0273    до 90 дни  над 90 дни 1.28% 3.44% 2.15% 0.33% 12.09.2005
     1.0120  1.0222      

Смесен - балансиран 7.5609    7.5609   -7.95% 10.33% -7.49% -5.83% 01.03.2006
фонд в акции 6.5422    6.5422   -6.68% 10.12% -8.68% -8.71% 01.03.2006
фонд в акции 2.8953    2.8953   3.24% 15.66% 3.62% -29.41% 05.04.2007
фонд в акции 10.5422    10.5422   1.09% 1.82% 2.17% 2.87% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7903 0.7864 0.7844 0.7786 0.7786 0.7825  0.7630 7.30% 12.19% -0.31% -5.49% 22.05.2006
фонд в акции 0.4402 0.4380 0.7844 0.4337 0.4337 0.4359  0.4250 5.52% 15.61% -2.03% -21.32% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 106.1147  104.8110  104.0289    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 322.2237    321.2585    3.10% 0.41% 4.08% 7.03% 17.11.2003
 13.4336    13.1689    2.04% 2.58% 2.00% 5.97% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.1110    11.7548    -1.31% 5.47% -2.86% 3.62% 27.12.2005
фонд в акции 8.4428    8.1945    -4.01% 11.42% -7.64% -3.66% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.7565    20.7565    2.35% 4.24% 2.75% 1.23% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5967    6.5637    -2.52% 5.20% -6.00% -11.53% 01.06.2007
Смесен - балансиран 7.9933    7.9533    -1.83% 5.10% -4.39% -6.39% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.7686    11.7393    8.23% 2.98% 9.50% 5.25% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1711    1.1476    -4.27% 5.04% -5.50% 3.92% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0368    1.0264    -1.58% 3.41% -0.85% 1.53% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,38643 0,00889
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,18716 -0,10236
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,36857 0,00076
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,43621 -0,00902
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,09359 -0,01428
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,97972 0,03759
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62249 -0,00007
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,19128 -0,01297
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,79620 -0,01136
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,66415 -0,00174
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,15033 0,04726
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,56649 -0,00351
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,14240 -0,00693
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,72761 -0,00046
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,24902 0,00470
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75663 0,00078
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,13492 0,00058
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,50600 -0,00156
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,41654 0,01469
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,05022 0,00073
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,24097 0,00150
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,97464 0,04824
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,58254 0,03547
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,60515 -0,00215
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,12613 0,01320
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,07938 0,00102
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,66975 -0,01802
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,85553 0,02526
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,39393 -0,00971
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,01775 -0,00115
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1872,97000 20,24000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 26.10.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

N/A 13.4138 12.0932 8.4304
322.8672 N/A 12.0516 8.4015
324.4759 13.3013 N/A 8.3601
324.4759 13.3013 11.9922 N/A

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	25/10/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,241363 € 1,266190 € 1,235156
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,906793 € 0,924929 € 0,902259

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,862907 € 0,880165 € 0,858592

Цените са валидни за поръчки, подадени на 20/10/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	26/10/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,143668 лв. 1,143668  лв. 1,143668  лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 26/10/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Piraeus	Funds Цени за дата 22.10.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7,4216 7,1510

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6420 0,6186

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,6100 2,5586

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,4194 9,0536

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,1020 9,8056

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,3697 10,1653

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

УД „Общинска банка Асет Мениджмънт” АД, 1000 София, общ. Оборище, ул. „Врабча” № 10, тел. за кон-
такт +359 2 93 56 522, fax. +359 2 93 56 615, e-mail: mbam@municipalbank.bg, web: www.mbam.bg

Договорен	фонд
Начало	на	
публично-

то	предла-
гане

Емисион-
на	стой-

ност*

Цена	на	
обратно	

изкупува-
не**

Доходност

от	нач.	на	
год.

от	нач.	на	
публичното	

предлагане***
ДФ	“ОБщиНСКА	БАНКА	–	

ПЕРСПЕКтиВА”  15.10.2009 г. 11.5657 11.4790 6.68% 14.79%

ДФ	“ОБщиНСКА	БАНКА	–	
БАлАНСиРАН”  15.10.2009 г. 11.6794 11.6211 7.78% 16.21%

Емисионната стойност е равна на нетната стойност на активите на един дял.* Цената се образува, 
като НСА на дял се намали с разходите за обратно изкупуване.** Доходността от началото на публич-
ното предлагане не се анюализира.***

Посочените цени са валидни за поръчки, подадени на 19, 20 и 21 октомври 2010 г.

УД	РЕАл	ФиНАНС	
АСЕт	МЕНиДжМъНт

Взаимен	Фонд Валута
Емисионна	стойност	за	1	дял Доходност

до	50000 над	50000	до	
100000

над	
100000

От	началото	
на	годината	

ДФ	Реал	Финанс	
Балансиран	Фонд BGN 0,7175 0,7160 0,7139 -8,04%

ДФ	Реал	Финанс	
Високодоходен	Фонд BGN 0,6758 0,6744 0,6724 -8,44%

Разходите за емитиране са включени в посочените цени и са:
- до 50000 лв. разходите за емитиране са в размер 0.5% от НСА на дял.
- до 100000 лв. разходите за емитиране са в размер 0.3% от НСА на дял.
- над 100000 лв. няма разходи за емитиране.

Цените са валидни за поръчки подадени на 22.10.2010 г. 
тел.	+359	52	653	830,	www.rfasset.eu

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	25.10.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0273	лв. 1.0120	лв. 1.0222	лв.	 1,28	% 2,15	%

Сентинел	-	Рапид 1,1836	лв. 1,1836	лв. 3,31	% 4,13	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	22	октомври	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

повишение и по 
време на вчераш-
ната сесия в Ню 
Йорк достигна 
83.24 USD/б. Голяма 
помощ на цената 
даде доларът, който 
загуби 0.37% срещу 
еврото

По време 
на борсова-
та сесия в 

понеделник изме-
рителят добави 51 
пункта към стой-
ността си. Причина 
за повишението 
бяха решенията, 
които участниците 
в Г-20 взеха през 
уикенда

индекс на деня

0.80
▶ процента се повиши гер-
манският индекс DAX и дос-
тигна 6657 пункта

Стока на деня

2.57

Цената на памука счупи поредния рекорд
Цената на памука отново 
се покачи с максимално до-
пустимите от Нюйоркската 
стокова борса 110 USD. 
За последните шест сесии 
памукът спечели пет от тях, 
като при четирите цената 
поскъпваше с допустимия 
тогава максимум - 88 USD. 
За изминалите три месеца 
цената на памука се покачи 
с 60%, като главната причи-
на за това продължават да 
са наводненията в Пакис-
тан и унищожените от тях 
площи с памук. 

Наред с проблемите 
в азиатската държава 
допълнителен смут на 
пазара внесоха и лошите 
климатични условия в Ки-
тай и САЩ, които засягат 
пряко реколтата с памук в 
тези държави. Основният 
проблем в Китай в момен-
та е лошото време, което 
обхвана страната вчера и 
според метеоролозите ще 
продължи няколко дни. 
Тази новина допълнител-
но засили опасенията на 
инвеститорите, че сурови-
ната през тази година ще 
е крайно недостатъчна, за 

са най-големите план-
тации от памук в САЩ. 
Според старши метеоро-
лога на AccuWeather Inc. 
щетите върху засетите 
земеделски площи ще са 
значителни, а ефектът от 
тях ще се наблюдава поне 
до прибирането на следва-
щата реколта. Към всичко 
това се добавят и непре-
къснато намаляващите 
запаси от памук в САЩ. 
Според данни на прави-
телството за изминалите 
девет месеца запасите са 
се стопили с близо 50%, а 
изчисленията показват, че 
през следващите 12 месеца 
количествата ще намалеят 
още с най-малко 8.5%.

На борсата в Ню Йорк 
фючърсите на памука 
за декември поскъпнаха 
с 4.18% и се котираха за 
2750 USD/т. На борсата в 
Шанхай памукът с достав-
ка през декември отново 
поскъпна с 5% до 26 270 
юана (3947 USD), като 
повишението щеше да бъде 
и по-изразително, ако бор-
сата не беше ограничила 
поскъпването до 5%.

На борсата 
в Ню Йорк 

фючърсите на 
памука за декември 
поскъпнаха с 4.18% 
и се котираха за 
2750 USD/т

На по-
следната 
борсова 

сесия шоколадова-
та съставка успя 
да добави 73 USD 
към стойността си. 
Големият инвес-
титорски интерес 
беше главната 
причина за поскъп-
ването

Фючърсите на медта 
поскъпнаха до най-ви-
соката си стойност за 
последните 27 месеца 
и търговията им отново 
премина границата от 
8500 USD/т. Най-голяма 
тежест при образуването 
на цената имаше дола-
рът, който отново загуби 
позиции спрямо еврото 
и се върна над нивото от 
1.4000 EUR/USD.

Важна роля за рязкото 
поскъпване имаше и 
информацията, изнесена 
от инвестиционната банка 
JPMorgan Chase&Co, че 
ще пускат нов борсово 
търгуван фонд, обезпечен 
с мед. Наименованието на 
фонда ще бъде J.P. Morgan 
Physical Copper Trust, а 
медта, с която ще обезпе-

Медта премина 
границата от 8500 USD/т

да се покрие физическото 
търсене. Според Китайския 
метеорологичен център 
засегната ще бъде не само 
реколтата от памук, а и 
зимната пшеница и рапи-
цата.

Започналите на 21 
октомври ураганни бури 
в САЩ засегнаха много 
силно щата Тексас, където 

чават търговията, ще бъде 
единствено от клас А, или 
най-висококачествената.

На борсата в Лондон 
цената на медта с неза-
бавна доставка се покачи 
с 2.2% и се търгуваше за 
8501 USD/т. Тримесеч-
ните фючърси на метала 
също поскъпнаха с 2.17% 
и достигнаха 8515 USD/т. 
Скок в цената отчетоха 
и другите промишлени 
метали. С най-много се 
увеличи стойността на 
цинка - 2.74% до 23755 
USD/т, следван плътно от 
оловото и никела, които 
спечелиха съответно 2.27 
и 2.57%. 

Георги Георгиев
georgi.georgiev@pari.bg

Опасенията от ново наливане 
на пари удариха долара

На последната 
борсова 

сесия доларът 
загуби нови 0.37% 
спрямо еврото и се 
котираше за 1.4008 
EUR/USD

Дилян Дойчев,
"БенчМарк Финанс"

▶ инвеститорите, които залагат на поевтиняването 
на долара, ще се окажат на печелившата страна

Доларът отново загуби 
позиции спрямо оста-
налите основни валути. 
Причината за това бяха 
резултатите от срещата 
на Г-20, проведена през 
уикенда. Решенията, които 
се взеха там, дадоха зелена 
светлина на инвеститори-
те, които очакват допъл-
нително обезценяване на 
зелените пари. 
Въпреки уверенията на 
финансовия министър на 
САЩ Тимъти Гайтнър, 
че политиката на пра-
вителството няма за цел 
прекомерно поевтиняване 
на долара, сега топката 
е в ръцете на Фед. През 
изминалите няколко сед-
мици от щатската централ-
на банка нееднократно 
заявиха, че ще прибягнат 
до допълнително нали-
ване на ликвидност, за да 
подкрепят крехкия ръст на 
икономиката. 

Двойката долар/йена дос-
тигна най-ниските си нива 
за последните 15 години, 
преодолявайки бариерата 
на 80.80 USD/JPY, която се 
оформи през изминалата 
седмица. Още в ранната 

част на деня двойката до-
косна 80.40 USD/JPY - най-
ниската стойност от април 
1995 г. Кросът на еврото 
спрямо долара се завърна 
над 1.4000 EUR/USD, 
отправяйки се към тест на 
върховете, достигнати в 
средата на месеца, около 
1.4158 EUR/USD.
Британският паунд про-
дължи да отслабва спрямо 
единната валута и достиг-
на най-ниската си стой-
ност за последните седем 
месеца - 0.8940 EUR/GBP. 
Това се случи, след като се 
появиха спекулации, че ан-
глийската централна банка 
ще последва примера на 
Фед и ще прибегне до ново 
разхлабване на монетарна-
та политика.

Георги Георгиев 
gеorgi.georgiev@pari.bg

АГЕНЦИЯ ПЪТНА ИНФРАСТРУКТУРА
На 28.10.2010 г. от 10.00 часа в сградата на кметство 
с.Капитан Андреево, община Свиленград, ще се проведе 
обществено обсъждане на подробен устройствен план 
за обект АМ „Марица” от км  114+000 до км 117+345.10.

Управляващо дружество „СЕНТИНЕл АСЕТ МЕНИджМЪНТ” Ад уведо-
мява притежателите на дялове и инвеститорите, че на 25.10.2010 г. е 
представило на КФН тримесечни отчети към 30.09.2010 г. на Договорен 
фонд „Сентинел – Принсипал” и Договорен фонд „Сентинел – Рапид”. От-
четите са на разположение на адрес: гр. София, бул. „Витоша” № 56, ап. 3, 
всеки работен ден от 10.00 до 16.00 часа и на адрес: www.sentinel-am.bg.

▶ процента спечели какаото 
на борсата в Ню Йорк и дос-
тигна 2919 USD/т

Петрол
USD/б
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▶ Страхът от дефицит кара инвеститорите да се презапасяват с памук и това 
вещае нови ценови рекорди СНиМка reUterS
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Стратегическите цели 
на кабинета догодина 
са да намали  
дефицита до под 3%

На заседанието на прави-
телството миналата сед-
мица премиерът Бойко Бо-
рисов успокои министрите 
си, които поискаха пове-
че пари за своите ведом-
ства, че трябва да изкарат 
трудната зима (в която се  
очакват протести и стачки) 
и напролет ще удовлетвори 
исканията им. Как обаче 
това ще стане, не е ясно, 
тъй като повече приходи 
от 2010 г. няма да може 
да се съберат. Пред хората 
обаче премиерът говори 
съвсем друго: „С това, кое-
то прави правителството в 
момента - ниските данъци, 
които запазихме, финансо-
вата стабилност, високите 
оценки от Европа и Аме-
рика, всекидневните нови 
инвестиции, които влизат в 
страната, мисля, че догоди-
на ще е по-добра година за 
България.” Това едва ли ще 
стане, защото бюджет 2011 
г. е копие на актуализира-
ния бюджет 2010 г. И в него 
няма нищо повече.

Липса на  
приоритети
В бюджет 2011 не се забе-
лязват никакви стратегиче-
ски цели освен стремежа 
бюджетният дефицит да се 
вмести в 3-процентния Ма-
астрихтски критерий. В не-
го няма очертани бюджетни 
политики и иновативни ин-
струменти за постигането 
им. Като някаква мантра 
се повтаря, че в основата 
на фискалната политика 
за следващата година е да 
не се вдигат данъците, но 
същевременно да не се 
повишават или намаляват 
заплатите. Структурата на 
разходите до голяма сте-
пен повтаря тази от 2010 
г., което е показателно за 
липса на воля за реформи, 
което може да се оцени ка-
то нищо ново в изборната 
2011 г. Догодина никой не 
очаква реформисткият дух 
да надделее над популизма 
и желанието да се харесаш 
на избирателя. Затова и раз-
ходите за администрация 
например не се променят, 
а реформата (администра-
тивна, здравна и пенсион-
на) сякаш е заспала зимен 
сън. В бюджет 2011 има 
два единствени приорите-
та: МВР (получило пак 50 
млн. лв. повече, независи-
мо че и полицаите протес-
тират) и МО. Заложеният 
резерв на правителството 
в размер на 1.49 млрд. лв. 
даваше възможност за гъв-
кавост на правителството 
при възникване на извън-
редни разходи до края на 
годината, но той свърши. 
Сумата е изразходвана до 
края на септември и по-
следните трансфери, които 
предстоят, са за разплащане 
на изкупените през Банката 
за развитие държавни дъл-

В цифри
Кой колко 
поиска

Министерството на 
образованието, младе-
жта и науката - 50 млн. 
лв. за средно образование 
и 40 млн. за висше. Ще 
получи 40 млн. лв.

БАН поиска допълни-
телни 25 млн. лв. през 
2011 г.

Министерството на 
културата не можа да се 
пребори за 34 млн. лв., а 
ще получи по-малко от 
1/3 от тях.

За съфинансиране на 

▶

▶

▶

▶

европейските фондове 
са необходими 696.7 млн. 
лв. за т.нар. оборотни 
средства.

Общините искаха 13.3 
млн. лв. за субсидии за 
капиталови разходи и 
още 6 млн. лв. за почист-
ването на снега и под-
дръжката на пътищата 
през зимата.

МРРБ поиска за ВиК сек-
тора поне 50 млн. лв. при 
предвидени едва 5 млн. 
лв. За геозащита - поне 10 
млн. лв. при заложени 1.2 
млн. лв. За кадастър и за 
жилищна политика - 10-15 
млн. лв. при предвидени 
около 1 млн. лв.

▶

▶

Ранното внасяне на бюджет 2011 
донесе хаос и законови нарушения

гове към фирми. Резервът, 
с който кабинетът можеше 
да се разпорежда по свое 
усмотрение, бе драстично 
увеличен от първоначално 
заложените за 2010 г. 6.5 
млн. на цели 1.149 млрд. 
лв. с аргумента, че страната 
е в криза и е необходима 
повече гъвкавост във фи-
нансите. 

Кой колко ще получи
След скандал в парламента 
част от предвидените в ре-
зерва средства бяха заделе-
ни за цели, съвсем различ-
ни от истински структурни 
реформи, каквито няма, ка-
то: 116 млн. за субсидии за 
тютюнопроизводителите, 
142 млн. бяха предвидени 
като трансфер за покриване 
на социални плащания от 
Министерството на тру-
да и социалната политика, 
НКЖИ - 45 млн. лв., как-
то и МРРБ за магистрала 
„Люлин” - 62.5 млн. лв. 
Така парламентът се про-
изнесе за изразходването 
на общо 365 млн. лв. Де-
путатите решиха, че от ре-
зерва трябва да се покрият 
и изкупените от Банката за 
развитие дългове, без да 
посочват конкретна сума, 
а в действителност са по-
харчени 239 млн. лв. МО 
получи 257 млн. лв., за да 
плати дължимите суми по 
контракта за покупката на 
вертолетите „Кугър”. МР-
РБ получи извънредно 180 
млн. лв. за инфраструктур-
ни проекти, включително 
за: реконструкцията на сто-
личния бул. „Брюксел” и за 
магистрала „Люлин” - 16.5 
млн. лв., и  92.7 млн. лв. - за 
зимно поддържане на пъти-
щата. Предприятието за уп-
равление на дейностите по 
опазване на околната среда 
(ПУДООС) бе възнаграде-
но с  20 млн. от резерва, а 
земеделското министерство 
- със 7 млн. за продължа-
ване на проекта за нова 
ортофотокарта. Едва 4 млн. 
лв. от този резерв обаче се 
отделиха за изпълнение на 
иновационната стратегия. 

Независимо че е първенец 
по разходи, МВР получи 
нови 13 млн. лв. извънре-
ден бюджетен кредит за 
покриване на текущи раз-
ходи, а парите бяха взети от 
резерва за бедствия, който 
възлиза на 81 млн. лв. Дру-
ги 7.6 млн. лв. отидоха за 

лв., които трябва да бъ-
дат платени чрез бюджета 
и чрез НЗОК, които впо-
следствие финансовият ни 
министър не отпусна. Тези 
пари не бяха разчетени в 
републиканския бюджет и 
разглеждането на Закона 
за бюджета не позволява 
народните представители, 
които следва да го приемат, 
да изработват отношение 
към трудовата, социалната 
и здравната политика, както 
и към пенсионното дело, в 
което на практика рефор-
ма също не се прави. На 
практика може да се оцени 
бюджет 2011 като социално 
застинал бюджет, защото 
почти всички социални 
плащания се замразяват.
   
Криви сметки
В проектобюджета е зало-
жен ръст на БВП от 3.6%, 
докато според прогноза на 
ЕК ръстът на БВП у нас 
ще е 2.7%. Водещи иконо-
мисти прогнозират дори 
по-слаб ръст - от около 1%, 
но по-вероятно е да е меж-
ду 1 и 2%. Не е обърнато 
достатъчно внимание на 
тенденцията за засилване 
на позициите на щатския 
долар на световните фи-
нансови пазари и в бюджет 

2011 е прогнозиран курс 
1.58 лв. за 1 USD, а по 
всяка вероятност той ще е 
по-висок.

Досега не стана ясно от-
къде ще дойдат обещаните  
от зам.-министъра на фи-
нансите Владислав Горанов 
близо 40 млн. лв. за образо-
вание. Също така не стана 
ясно и откъде ще дойдат 
обещаните от премиера 10 
млн. лв. за българските те-
атри, след като той изгледа 
постановката „Хъшове” 
в Народния театър. Въз-
можностите са две - да се 
завишат приходите с 50 
млн. лв. или да се отрежат 
от други министерства и 
ведомства. Не е ясно дали 
до приемането на бюдже-
та за следващата година, 
ако премиерът отиде на 
мач, което му се е случвало  
доста по-често, отколкото 
да ходи на театър, няма да 
обещае други 50 млн. лв. за 
развитието на българския 
спорт. Това по принцип не 
е лошо, особено ако са за 
детско-юношеския спорт, 
но първо трябва да е ясно 
откъде ще дойдат тези па-
ри. Все пак премиерът не 
е магьосник, който вади от 
ръкава си пачки с пари.

Йосиф аврамов

главна дирекция „Изпъл-
нение на наказанията” при 
МП. Очевидно вътрешното 
министерство и затворите 
са с предимство пред оста-
налите сфери на общество-
то и икономиката у нас, а 
реформи не се забелязват в 
нито един сектор.

Каруцата пред коня
За първи път бюджет 2011 
се депозира в НС преди 
тези за ДОО (той най-по-
сле бе внесен в парламента 
миналия петък). 

В понеделник и от Синята 
коалиция коментираха, че 
ранното внасяне в НС на 
бюджет 2011 без бюдже-
тите на НЗОК и на НОИ, 
освен че е недопустимо по 
закон, е опит да се избяга от 
дебата за актуализирания 
бюджет за тази година и 
непокритите дефицити в 
него. Бюджетът на НЗОК 
обаче все още не е внесен 
и това прави нелегитимно 
разглеждането на бюджет 
2011 в парламентарните 

комисии. Това е грубо на-
рушение на двата закона 
за бюджета на Държавното 
обществено осигуряване и 
на Националната здравно-
осигурителна каса. В тях 
се визира, че тези бюджети 
се приемат преди бюджета 
на страната или заедно. 
По този начин не е ясно 
каква ще е консолидирана-
та бюджетна програма, в 
която следва да се посочи 
какъв е общият дефицит на 
Република България, кое-
то е изключително важен 
показател. В доклада към 
бюджет 2011 е записано, че 
той е 2.5%, но по-късно мо-
же да се окаже, че цифрата 
е друга.

Всичко е  
предпоследно
След внасянето на проек-
тозакона за бюджет 2011 
правителството направи 
няколко съществени про-
мени. На първо място, 
вдигайки осигурителните 
вноски вместо увеличава-
не на стажа, необходим за 
пенсиониране, се променят 
взаимоотношенията между 
републиканския бюджет 
и бюджета на Държавно-
то обществено осигурява-
не. На второ място, беше  
подписано споразумение с 
Българския лекарски съюз 
за допълнителни 130 млн. 

Начини
Откъде ще 
дойдат повече 
приходи

Повече приходи няма как 
да се съберат, независимо 
че финансовият министър 
Симеон Дянков в начало-
то на мандата наляво и 
надясно разправяше как 
чрез връзването на елек-
тронните системи на НАП 
и митниците ще докара в 
хазната 700-800 млн. лв.  

▶

Разходките с вертолет 
на висши данъчни служи-
тели по принцип са ефект-
ни, но фискалният ефект 
за бюджета едва ли ще е 
осезателен. Може да се 
съберат най-много няколко 
милиона лева през 2011 г. от 
собствениците на луксоз-
ни имоти, но и това не е 
сигурно. 

Приблизително тол-
кова ще се съберат и от 
т.нар. данък лукс, който 
се изразява в 30% по-висок 
данък върху недвижимите 
имоти, поради нежелани-

▶

▶

ето на общинските кме-
тове да вдигат местните 
данъци в изборна за тях 
година. 

Вероятно по-съществен 
фискален ефект ще имат 
мерките, предприети от 
Агенция „Митници”, която 
издаде наредба и задължи 
собствениците на бензи-
ностанции да свържат сво-
ите фискални устройства 
с тези на АМ. А винзаводи-
те да поставят измери-
телни устройства на свои-
те съдове за производство 
и съхраняване на виното. 

▶

3.6
▶ процента е заложе-
ният ръст за догодина, 
докато прогнозата на 
Еврокомисията е  2.7%   
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Господин Василев, нас-
коро големите чужди ком-
пании в България на сре-
ща с представители на 
правителството отново 
поставиха въпроса, че ни-
ските данъци не са доста-
тъчни да я направят при-
влекателна бизнес дести-
нация. Какво продължава 
да липсва според вас?

- България измина много 
добър път през последните 
20 години. Обективно погле-
днато, вкара доста систем-
ност в отношението държава 
- бизнес и напредъкът труд-
но може да се оспори. 

Въпросът е оттук нататък 
какво да се направи. То е 
свързано с общите разходи 
за правене на бизнес, които 
не са формирани само от ни-
вото на данъчните ставки, но 
и от зрелостта и развитостта 
на меката и физическата 
инфраструктура, както и 
всякакви други разходи по 
реализация на бизнеса по 
цялата верига на добавената 
стойност.

Бизнесът сравнява услови-
ята по много повече параме-
три от една отделна данъчна 
ставка - логистика, регула-
ции, устойчивост и пред-
сказуемост на средата... Има 
едно понятие, което засяга 
зрелостта на инфраструк-
турата - crowding out effect. 
Това е, когато инфраструкту-
рата е недостатъчна, а имате 
повече икономически аген-
ти, които се конкурират за 
достъп до нея, те взаимно се 
изтласкват или пречат, което 
им повишава разходите и 
забавя растежа.

Какво показват анали-
зите и наблюденията на 
“Делойт” - излизаме ли от 
кризата?

- Компании като “Делойт” 
добре усещат както входа 
в кризата, така и изхода, 
рисковете и възможностите 
в двете посоки. Ние бяхме 
едни от първите, които усе-
тиха, че влизаме в кризата, 
не само по показателите 
“Сливания и придобивания” 
и по обемите на транзакции-
те, но и по различни други 
параметри, като отлагане 
на преструктурирането на 
компаниите, ориентацията 
към дефанзивни стратегии 
и фокус върху орязване на 
разходите. 

Така и сега сме доста оку-
ражени от някои устойчиви 
сигнали за изход от кри-
зата.

В международен контекст 
това е увеличеният брой на 
запитвания и интерес по 
сделки за сливания и придо-
бивания, както и върнатият 
интерес към преструктури-
ране на компаниите и връ-

▶

▶
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Няма значение колко ще е  
растежът, важно е да е устойчив
Излизането извън граница 
продължава да е предизвикателство 
за българските компании

щането на корпоративното 
управление към експанзи-
вен,  растежен тип на упра-
вление. Действително част 
от сливанията и придоби-
ванията имат форсиран тип 
- поради натрупани дългове 
или управленски дефицити 
- главното е, че значителни 
активи се връщат в активен 
стопански оборот.

Как кризата променя 
поведението на компа- 
ниите?

- Кризата форсира кри-
тични прегледи и процеси 
на оптимизиране на разхо-
дите, но също така позволи 
на водещите компании да 
конвертират изпреварващата 
диагностика на посткризис-
ните възможности в дълго-
срочна визия за развитие. 
Например като преодолеят 
свръхконцентрацията върху 
местния, дори само европей-
ския пазар и да се позици-
онират на външни пазари. 
Това е свързано с новите 
възможности, които Бълга-
рия има като граничен член 
на европейската икономика, 
с достъпа до нови фондове, 
с по-разширения кръгозор за 
стратегическо позиционира-
не в отделни сектори и нови 
пазарни ниши.

Излизането извън граница 
обаче продължава да е пре-
дизвикателство за голяма 
част от българските ком-
пании. В този процес все 
повече фирми се обръщат 
към компании като “Делойт” 
за оптимизиране на страте-
гиите си и задгранична екс-
панзия, защото българският 
пазар отдавна не е мерило 
за зрялост в развитието и 
трудно би дал устойчивост 
в дългосрочен аспект и ма-
щаб за развитие. Разбира 
се, не подценяваме ролята 
на вътрешния пазар, защото 
без да се спечели местната 
ниша, не може да се спечели 
доверието на европейския 
потребител.

А дали по подобен на-
чин кризата променя по-
литиката на правител-
ството?

- “Делойт” има интерес-
ни наблюдения в глобален 
мащаб по отношение на 
конвергенцията на корпо-
ративното и публичното 
управление - процеси и 
стандарти се пренасят пря-
ко или след пренастройка 
за специфичност в публич-
ното управление. В този 
процес публичният сектор 
в България прави първите 
си стъпки и перспективите 
са значителни.

Смятате ли, че поста-
веният от правител-

▶

▶

▶

ството ръст от 3.6% до-
година е реалистичен?

- Съвременната икономет-
рика, т.е. измерването на 
динамиката в икономиката 
чрез брутния вътрешен про-
дукт, невинаги е достатъчно 
показателно за състоянието 
и особено за перспективите 
в една икономика. За мен 
дали ръстът ще бъде 3.5 
или 2.9%, е второстепенен 
въпрос. Въпросът е доколко 
той е устойчив и доколко 
е базиран на дългосрочни 
фактори, които ще го на-
правят още по-голям. За-
щото една икономика може 
да постигне висок растеж 
в рамките на една година, 
който да бъде изкуствен, 
да е базиран на еднократ-
ни фактори, които може да 
компрометират качеството 
на растежа в дългосрочна 
перспектива. 

Тук големият въпрос е 
дали българските компа-
нии може да се превърнат 
в глобални компании, от 
опериращи на местно ниво 
да се включат в  глобалните 
икономически процеси, от 
което икономиката ни да се 
възползва, а държавата да 
постигне равнища на бла-
госъстояние, което да реши 
нейните проблеми.

В това отношение мно-
го полезни са годишни-
те доклади на “Делойт” 
“Прогнози за развитие в 
телекомуникациите, меди-
ите и технологиите”. Това 
са анализи на водещите 
технологични и инова-
ционни драйвери в гло-
балната икономика, които 
определят потенциала за 
икономически растеж и 
оптимално преструктури-
ране и позициониране на 
икономическите агенти. С 
тези доклади бизнес лиде-
рите може да се ориентират 
в процесите, които пред-
стоят в глобалната иконо-
мика. Защото растежът и 
пазарите се определят в 
голяма степен и от техно-
логическите предпоставки, 
т.е. от новите технологии, 
които навлизат в сферата 
на икономиката. Такива 
ключови доклади вървят 
ръка за ръка с различен тип 
корпоративна диагностика 
- анализ на рисковете и на 
технологични, квалифика-
ционни, финансови и дру-
ги ресурси за повишаване 
качеството на управление 
и растежа.

Кои са новите техно-
логични направления в 
тазгодишния ви доклад?

- Например всичко свър-
зано с т.нар. clean tech - тех-
нологии, които способстват 
за опазване на околната 

▶

Компанията
Лидер за 
професионални 
услуги 

Deloitte Touche Tohmatsu 
Limited (DTTL) е най-голя-
мата частна компания за 
професионални услуги в 
света според брой служи-
тели и приходи.

 За финансовата година 
към 31 май 2010 г. компани-
ята регистрира сумарен 

▶

▶

приход на дружествата 
си от 26.578 млрд. USD и 
почти 170 000 служители 
в световен мащаб, като 
приблизително 35% от 
тях са в стратегическите 
пазари.

 Като най-динамично раз-
виваща се компания за про-
фесионални услуги в пери-
ода 2005-2009 г. “Делойт” 
изпревари конкурентите 
си с 2.7-3.3% годишен ръст. 

От март 2007 г. за пред-
седател на “Делойт Бълга-

▶

▶

рия” е избран Илиян Васи-
лев.

 Той е бил посланик на 
България в Русия в периода 
2000-2006 г. 

Преди това е бил дирек-
тор на Агенцията за чуж-
дестранни инвестиции.

Той е основател и поче-
тен председател на Бъл-
гарския икономически 
форум и член на управител-
ния съвет на Българската 
асоциация за външна поли-
тика.

▶

▶

▶

Илиян Василев, председател на “Делойт България” ЕООД

среда, повишаване на енер-
гийната ефективност и уп-
равление на целия процес, 
свързан с екологичните 
промени.

Другите са свързани с 
напредъка на информаци-
онните технологии, тях-
ната интеграция в бизнес 
процесите и появата на 
съвършено нови социал-
ни медии. 

Това има ефект в сфери 
като образованието, гене-
рирането, съхранението 
и разпространението на 
професионални умения 
и квалификация.

Преди няколко дни  
“Делойт” публикува кла-
сацията си за 50-те най-
динамично развиващи се 
IT компании в ЦИе. В тях 
попадат четири българ-
ски компании. Кое е общо-
то между тях?

- Някои от тези компа-
нии растат с по над 1000% 
годишно. Всяка от тях е 
позиционирана по начин, 
който им позволява да опе-
рират във виртуалното гло-
бално пространство. Те са 
национално базирани, но 
международно опериращи. 
Реализират стратегии, кои-

▶ то са конкурентни навсякъ-
де. Има още много добри 
примери в българския биз-
нес на водещи глобални 
практики, макар и да не се 
забелязват отдалеч. Воде-
щите глобални практики 
се намират във водещите 
икономически центрове на 
света, но никой не изключ-
ва правото местната прак-
тика да стане глобална. 
Затова, освен да прилага-
ме най-добрите практики, 
трябва да ценим, усилваме 
и маркетираме това, което 
имаме тук.

Мила Кисьова

СнИмКА ЕмИлИя КОСТАДИнОВА
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Строителството, което е сред 
най-засегнатите от кризата 
сектори в икономиката, има 
реален шанс да се върне към 
растеж още догодина. Това 
прогнозира председателят 
на Камарата на строителите 
в България (КСБ) Светослав 
Глосов. Организацията пред-
стави своя годишен анализ за 
развитието на бранша в наве-
черието на професионалния 
му празник - Димитровден.

Сезони
Светослав Глосов не скри, че 
очаква тежка зима не само за 
строителния бизнес, но все 
пак се надява пролетта да до-
несе раздвижване в бранша. 
„Строителството още не е 
започнало да излиза от кри-
зата, но със старта на някои 
големи инфраструктурни и 
евентуално енергийни про-
екти това може да се случи 
още идната пролет”, прогно-
зира той. Големите очаква-
ния са свързани най-вече със 
средствата по оперативните 
програми на ЕС, тъй като 
парите за капиталови разхо-
ди на държава и общини са 
орязани, а частните инвести-
ции бележат отлив. Според 
изпълнителния директор на 
камарата Иван Бойков по 
тези програми до края на 
2013 г. страната ни трябва 
да усвои близо 6 млрд. EUR, 
като 80% от тези пари са 
насочени към строителство. 
Част от средствата ще дойдат 
по програма „Регионално 
развитие”, по която в момен-

След спада на оборотите с 68% 
за миналата година през тази те 
ще намалеят с още над 20%

Строителството ще се      върне към 
ръст още следващата     година       

та текат търгове, а изпълне-
нието започва идната пролет. 
След преструктурирането 
на програма „Околна среда” 
догодина се очакват няколко 
търга за строителство на 
пречиствателни станции в 
големи градове на страна-
та. Пак по нея предстои и 
изграждането на софийския 
завод за боклук. Друга про-
грама, която ще осигури ра-
бота за строителния сектор, е 
тази за развитие на селските 
райони, по която се изграж-
да инфраструктура в малки 
населени места. Сред по-
големите проекти, очаквани 
в бранша, са магистрали-
те „Марица” и „Струма”, 
както и АЕЦ Белене, макар 
и с по-далечна и недотам 
сигурна перспектива. „Са-
мо строителството на втора 
атомна централа ще отвори 
над 15 хил. работни места, 
без да броим съпътстващото 
жилищно и офисно строи-
телство в района”, обясни 
Светослав Глосов.

Спадове
Въпреки обнадеждаващите 
прогнози за 2011 г. тази го-
дина строителният сектор ще 
приключи отново със спад, 
сочат данните на КСБ. До-
брата новина е, че той ще е 
по-малък спрямо този през 
2009 г., когато строителната 
продукция намаля с 62% до 
13.3 млрд. лв. За първите 
шест месеца на 2010 г. оборо-
тите в сектора са паднали до 
4.8 млрд. лв., а очакванията са 

до края на годината спадът да 
остане над 20%. Най-засегна-
то е сградното строителство, 
което е видно и от резкия 
спад на разрешителните за 
строеж през последната го-
дина. „На практика жилищно 
строителство няма. Някаква 
активност отчитаме само при 
промишлените обекти”, по-
сочи Иван Бойков.

Фирми и заетост
По тази причина за послед-
ните две години фирмите в 
сектора са освободили над 
1/3 от работниците си - око-
ло 80 хил. души. Броят на 
заетите в строителството е 
намалял до 142 хил., но отпа-
дат предимно работници без 
квалификация. Както писа 
в. „Пари”, за втора поредна 
година намалява и броят на 
строителните фирми в ре-
гистъра на КСБ. По последни 
данни тази година регистра-
цията си не са подновили 
1100 компании при очаквани 
над 1200. В същото време 
новорегистрирани са 414 
дружества. Така броят на ле-
гално работещите строител-
ни фирми в страната е 4072, 
а реалното намаление - със 
700-800 дружества. Според 
ръководството на КСБ от па-
зара отпадат най-вече т. нар. 
конюнктурни компании - съз-
дадени в годините на строи-
телния бум за изпълнението 
на 2-3 жилищни сгради. Сред 
големите фирми почти няма 
отпаднали от регистъра.

радостина маркова

Фирми печелят търгове  
по ЗОП с 60-годишни гаранции
Строителите настоя-
ват търгове да се пе-
челят с икономически 
най-изгодна цена

За спешни промени в Закона 
за обществените поръчки 
(ЗОП) настоява Камарата на 
строителите в България, съ-
общи нейният зам.-предсе-
дател Венелин Терзиев. При-
чината са несъвършенства в 
текстовете, които допускат 
фирми да печелят общин-
ските търгове с нереални 
като показатели оферти.

Срокове
„През последните месеци 
поръчките за ремонт и ре-
конструкция на сгради все 
по-често се печелят от ком-
пании, които обещават га-
ранции на построеното от 
60, дори 100 години. И това 
при положение, че самият 

производител дава 2-3 пъти 
по-малък живот на своя про-
дукт”, посочи инж. Терзиев. 
Той даде пример с търг за 
подмяна на ВиК мрежата в 
община Елин Пелин, където 
обещаната гаранция била 62 
години при експлоатационен 
живот на тръбите около 30 
години. Дългите гаранци-
онни срокове носят точки 
при класирането и фирмите 
масово се възползват от това. 
По същата причина предмет 
на спекулации често стават 
и сроковете за изпълнение, 
както и нереално занижени-
те цени. Според изпълнител-
ния директор на КСБ Иван 
Бойков все още се срещат 
случаи, при които фирми 
падат дори под себестойност 
в търговите си оферти. След 
това естествено сроковете на 
изпълнение се удължават, а 
държавата или съответната 
община доплаща на изпъл-

нителя, защото вече му е 
дала аванс, а той е стигнал 
донякъде. „По този начин у 
нас са строени и магистрали 
- досега на практика нямаме 
магистрала, изпълнена при 
първоначално договорени-
те пари и срокове”, посочи 
Бойков. 

Формулировки
За да се пресекат тези прак-
тики, КСБ предлага търгове-
те да се печелят от участника, 
предложил не най-ниската, а 
икономически най-изгодната 
цена. Според инж. Терзиев 
искането е срещнало под-
крепата и на Европейската 
комисия. „За да се определят 
реалните срокове и цени оба-
че, трябва много по-сериоз-
на подготовка на търговете. 
Преди наши представители 
консултираха общините, но 
от известно време те спря-
ха да ни търсят и ставаме 

свидетели на парадокси от 
типа как местна фирма без 
опит печели търг, обещавай-
ки 100-годишна гаранция”, 
обясни инж. Терзиев. От 
камарата описаха и друга 
порочна практика - зачес-
тяват случаите инвеститори 
да възлагат строителство на 
фирми, които не фигури-
рат в регистъра и работят 
нелегално. „В тези случаи 
грубият строеж се възлага 
на регистрирано дружество, 
за да може то да открие стро-
ителна площадка. Довърши-
телните работи по сградата 
обаче се дават на нелегални 
фирми, за да се пести”, обяс-
ни Иван Бойков. Той обаче 
предупреди, че в тези случаи 
инвеститорът не може да 
претендира за законовите 
гаранции за построеното и 
рискува да не получи обеща-
ното качество.

радостина маркова

София
Брой фирми 1290
Заличени от регистъра 336
Нови в регистъра 142

Варна
Брой фирми 366
Заличени от регистъра 107
Нови в регистъра 32

Пловдив
Брой фирми 337
Заличени от регистъра 104
Нови в регистъра 34

Бургас
Брой фирми 334
Заличени от регистъра 124
Нови в регистъра 28

Стара Загора
Брой фирми 193
Заличени от регистъра 24
Нови в регистъра 19

Велико Търново
Брой фирми 105
Заличени от регистъра 45
Нови в регистъра 11

Благоевград
Брой фирми 155
Заличени от регистъра 48
Нови в регистъра 21

▶ Строителните фирми по области

Източник: КСБ

Русе
Брой фирми 104
Заличени от регистъра 17
Нови в регистъра 6

Пазарджик
Брой фирми 95
Заличени от регистъра 28
Нови в регистъра 8

Плевен
Брой фирми 79
Заличени от регистъра 23
Нови в регистъра 9

Хасково
Брой фирми 94
Заличени от регистъра 18
Нови в регистъра 11

Кърджали
Брой фирми 81
Заличени от регистъра 23
Нови в регистъра 10

Смолян
Брой фирми 88
Заличени от регистъра 33
Нови в регистъра 10

Добрич
Брой фирми 80
Заличени от регистъра 25
Нови в регистъра 6

 Светослав Глосов (вляво) и иван Бойков смятат, че през следващите години                                         строителството у нас може да разчита основно на проекти по европейските 
програми                                  Снимки БоБи ТошеВ

▶
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Строителството ще се      върне към 
ръст още следващата     година       

Собственикът на  
Mall Varna се изтегля 
от Източна Европа
Шотландската Miller 
Group се концентри-
ра върху проекти в 
Южна Англия

Базираната в Единбург 
шотландска компания 
Miller Group, която прите-
жава Mall Varna, планира 
постепенно да се изтегли 
от проектите си в Източна 
Европа. Намеренията на 
строително-предприемаче-
ската група са да се кон-
центрира върху дейността 
си в Южна Англия, съобщи 
Herald Scotland.

Намерения
Miller Group има портфолио 
от бизнес имоти в Унгария, 
Румъния, Германия, Пор-
тугалия и България. Чрез 
своето дъщерното друже-
ство Miller Developments у 
нас тя е собственик на Mall 
Varna, който придоби през 
2007 г. за рекордните тогава 
120 млн. EUR. Днес обаче 
пазарите на имоти в Евро-
па изглеждат по различен 
начин и това води до пре-
осмисляне на плановете на 
компанията. „Стара Европа 
е по-добре от Нова Европа. 
За страните от бившия изто-
чен блок това е първата ис-
тинска рецесия от падането 
на Берлинската стена през 
1989 г. В крайна сметка ще 
се изтеглим оттук, но това 
ще отнеме малко повече 
време”, коментира финан-
совият директор на Miller 
Group Джон Ричардс. Из-
пълнителният директор на 
групата Кийт Милър заяви, 
че компанията не планира 
никакви нови инвестиции 
в чужбина като цяло. „Ще 
инвестираме повече във Ве-
ликобритания”, обясни той. 
Според Милър повечето от 
имотите на дружеството 

му носят добра доходност 
и покриват повече от раз-
ходите за лихви. Въпросът 
обаче е да се изчака пазарът 
да се възстанови. 

Планове за сделка
В момента от Miller Group 
са фокусирани върху из-
пълнението на големи 
проекти за строителство 
на училища и болници в 
Англия. Групата се надява 
тази дейност да й помогне 
да премине успешно през 

рецесията, която по оцен-
ка на ръководството на 
компанията е „най-лошата 
рецесия, която сме прежи-
вявали в 75-годишната си 
история”. Всъщност още 
в средата на този месец 
стана ясно, че шотландска-
та строителна група под-
готвя продажбата на Mall 
Varna. Кандидат купувач е 
австрийската „Райфайзен 
Централбанк”, която е фи-
нансирала изграждането на 
мола и сделката по придо-
биването му. Сделката чака 
одобрение от Комисията 
за защита на конкуренци-
ята, а финализирането й 
се очаква до края на го-
дината. „Райфайзен Цен-
тралбанк” е компанията 
майка на „Райфайзенбанк 
- България”.

радостина маркова

През последните 
два-три месеца няма 
заявени плащания по 
схемата с Българската 
банка за развитие (ББР), 
при която строителните 
фирми може да получат 
дължимото от държа-
вата със 7% отстъпка. 
Към 20 октомври, по 
данни на КСБ, по тази 
линия са разплатени 
общо над 96 млн. лв., но 
55 дружества така и не 
са подали заявления за 
получаване на дължимо-
то от МРРБ и Агенцията 
за пътна инфраструкту-
ра. Те вероятно искат да 
получат цялата сума, но 
и догодина в бюджета не 
са предвидени средства 
за покриване на стари 
задължения. 

Единствен вариант за 

иван Бойков, 
 изпълнителен директор на КСБ

Към 20 
октомври 55 

дружества така и не 
са подали заявления 
за получаване 
на дължимото 
от МРРБ и 
Агенцията за пътна 
инфраструктура

Спряха заявките към 
банката за развитие

 Mall Varna e поредният за препродажба у нас  
 СнимКа Емилия КоСтадиноВа

▶

120 
▶ млн. EUR плати Miller 
Group при сделката за 
покупка на Mall Varna в 
края на 2007 г.

Мнение

тези фирми е да осъдят 
държавата. В тяхна пол-
за е новата европейска 
директива, която пред-
вижда 30-дневен срок 
за плащания на дългове, 
след което се трупат 
сериозни лихви.   

 Светослав Глосов (вляво) и иван Бойков смятат, че през следващите години                                         строителството у нас може да разчита основно на проекти по европейските 
програми                                  СнимКи БоБи тошЕВ

▶
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След почти три години съ-
дебни спорове издателят  
на пазарджишкия вестник 
“Виделина” Валентин Нен-
ков бива осъден за това, че е 
публикувал читателско пис-
мо, от което други читатели 
са се почувствали засегна-
ти. Върховният касационен 
съд решава, че медиите 
носят цялата отговорност 
за думите на читателите, 
зрителите, слушателите си 
без значение, че в повечето 
случаи нямат договорни 
отношения с тях. Ето това 
вече е прецедент - досега 
нямаше подобен казус в 
съдебната ни практика. С 
него обаче се елиминират 
изконните правила в жур-
налистиката - като свобода 
на изразяване на мнението, 
пазене на източник, тър-
сене на обратната връзка. 
Това решение на съда ще 
накара повечето онлайн 
издания да се замислят  да-
ли да дават пълна свобода 
на читателите си да пишат 
коментари под статиите. 
То предупреждава и теле-
визиите да бъдат нащрек, 
когато включват в ефир на 
живо зрители. 

“Съдът просто не раз-
бира характера на рабо-
тата на журналистите”, 
казва  Юлияна Методиева 
от Българския хелзинкски 
комитет. И допълва, че 
този случай ще наложи 
автоцензура в медиите в 
България.

Логично възниква въ-
просът къде ли ще е на-
шата страна в следващата 
класация за свободата на 
печата на “Репортери без 
граници”. Тази година се 
наредихме на “гордото” 
70-о място, а догодина 
кой знае - вероятно на 
170-о. Само за сравнение 
в страните отличнички по 
свобода на печата, като 
Финландия и Исландия, 
законодателната власт се 
е постарала да защити 
журналистите от съдебно 
преследване. У нас тен-
денцията е обратна.

Но всъщност...

Към поправките 
трябва да 
се подходи 
внимателно 
Има риск от налагане на 
цензура с предложените 
промени в Наказателния 
кодекс, които предвиждат 
затвор до 4 години 

на лица, които чрез 
средствата за масова 
информация подбуждат 
към дискриминация,  каза 
за в. “Пари” председателят 
на парламентарната 
комисия по гражданското 
общество и медии 
Даниела Петрова. 
“Има такива опасения, 
смятам, че там трябва да 

се прояви здрав разум 
по отношение на тези 
текстове и те да бъдат 
разгледани по-обстойно 
между първо и второ 
четене”, коментира шефът 
на парламентарната 
комисия. Според нея 
не може да се говори за 
свобода и плурализъм 
и същевременно да 

Мнение

Медиен 
Бизнес

Eлена Петкова
elеna.pеtkova@pari.bg

Интересното 
е, че 

издателят не 
е осъден по 
Наказателния 
кодекс, а по Закона 
за задълженията и 
договорите 

Този случай е срам и позор  
за съдебната ни система
За мен това решение на 
съда няма общо с авто-
цензурата. По-интерес-
ното е, че издателят не е 
осъден по Наказателния 
кодекс, а по Закона за 
задълженията и догово-
рите. Това навежда на 
мисълта, че парите за 
разходи по делото, тези 
4% държавна такса, са 
били минали по веригата 
като рушвет. ВСК връща 
делото обратно на втора 
инстанция. 

Това са тежки просто-
тии. Ако има съвестна 
инстанция, тя трябва 
да разгледа делото и 
решенията на съдебния 
състав и всички, участ-
вали в него, да бъдат 
уволнени. Те са срам и 
позор за съдебната ни 

иван Рачев,
зам.-председател на  
“Журналисти срещу корупцията” 

система. Още по-лошото 
е, че в България няма 
истинско гражданско 
общество. В Гърция и 
Италия, дори някой като 
посегне на свободата на 
словото чрез вестник, 
всички излизат на улица-
та и протестират. 

Нашето общество е ра-
ботническо и селско. То 
не застава зад медиите, 
затова се стига дотук. 
Сигурно делото ще 
стигне и до Страсбург 
и вероятно ще бъде 
спечелено. Но това 
няма да промени нашата 
действителност, защото 
много подобни дела са 
печелени в Страсбург и 
решенията на този съд 
не са инкорпорирани в 
нашата практика.

Как започна  
всичко...
Преди почти три години 
вестник “Виделина” публи-
кува читателско писмо с по-
дписан автор като продъл-
жение на журналистическо 
разследване на медията. 
То разказва за съмнител-
ната сделка, която ощети-
ла община Пазарджик с 
над 600 000 лв. Писмото 
на Кунка Делчева внасяло 
нова информация по тази 
сделка и това била причи-
ната главният редактор и 
издател Валентин Ненков 
да го публикува. По думите 
му данните в него са били 
допълнително проверени, 
преди писмото да бъде пуб-
ликувано. Доказателства за 
тях са били представени в 
съда. Според Ненков меди-
ята е предоставила право 
на отговор на засегнатите 
читатели Соня и Георги 
Варникови. Те обаче не се 
възползвали от него. 

Вместо това завеждат 
дело срещу вестника и 
авторката за “неимущест-
вени вреди, страдание и 
болка” с искане за 20 хил. 
лв. обезщетение. 

Апелативният съд в Плов-
див не взима под внимание 
предоставените доказа-
телства за твърденията на 
Кунка Делчева заради про-
цедурни пропуски. “Има 
някои твърдения, които са 
много трудно доказуеми, 
затова делото вече се води 
за всяко едно от тях”, казва 
адвокат Михаил Екимджи-
ев, който се занимава с де-
лото от самото начало.  

съдебна  каша
На първа инстанция Ок-
ръжният съд в Пазарджик 

е категоричен, че изда-
телят и авторката носят 
солидарна отговорност и 
трябва да бъдат наказани. 
Решението на Апелатив-
ния съд в Пловдив не е 
по-различно и затова се 
стига до Върховния каса-
ционен съд, който обаче 
връща делото за прераз-
глеждане от Апелативния 
съд. И така се заформя 
един омагьосан съдебен 
кръг. “Особено интересен 
е фактът, че издателят е 
осъден по Закона за задъл-
женията и договорите, а не 
по Наказателния кодекс”, 
казва зам.-председателят 
на “Журналисти срещу 
корупцията” Иван Рачев. 

изводът
ВКС потвърждава, че из-
дателите носят пълната 
отговорност за читател-
ските писма, защото,  пуб-
ликувайки ги, те ги правят 
достояние на широката 
аудитория. Съдът обаче 
връща делото, за да бъдат 
взети под внимание до-
казателствата за някои от 
твърденията на авторката 
на писмото.

“Трябва да се търси ба-
лансът между правото на 
свободно изразено слово и 
защита на достойнството 
на личността. Една публи-
кация е способна да срине 
кариерата и живота на чо-
век”, казва адвокат Михаил 
Екимджиев. Според него 
големият проблем на по-
вечето български медии е, 
че те залитат в крайности - 
или си дават пълна свобода 
и жълтеят, или се стига до 
стагнация и отявлена авто-
цензура, допълва той. 

Така случаят с вестник 
“Виделина” от Пазарджик 
започва отначало. Иму-
ществото на издателя му 
Валентин Ненков ще бъде 
освободено от запор, а 
всички останали в меди-
ите ще бъдат по-внима-
телни, когато дават ду-
мата за мнение на своите 
читатели, слушатели или 
зрители.

Прецедентът, който натика      
в ъгъла българския печат
Един вестник със символичното 
наименование “Виделина” стана заложник 
на свободата  на словото
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Предвижда се затвор 
до 4 години и парична 
глоба от 5000 до 10 
хил. лв. за словесна 
дискриминация

Нов капан дебне медиите 
и свободата на словото, 
смятат редица правозащи-
тници. Те визират новите 
промени в  Наказателния 
кодекс, които предвиждат 
затвор за всеки, който чрез 
слово, печат или други 
средства за масова инфор-
мация проповядва  дискри-
минация.

“Това е отявлен опит за 
ограничаване на свобода-
та на словото. Говоря като 
човек, който е би санкцио-
ниран заради телевизионно 
предаване”, каза пред в. 
“Пари” депутатът от БСП 
и член на медийната ко-
мисия в парламента Петър 
Курумбашев. Според него 
поправките, приети от ка-
бинета миналата седмица, 
ще наложат автоцензура 
на голяма част от медиите 
у нас.

Не на същото мнение 
обаче е зам.-министърът 
на правосъдието Даниела 
Машева. Според нея новите 
текстове в закона не целят 
цензура, а още по-малко 
ограничаване на свобода-
та на словото. Промените 
просто разширяват палитра-
та от форми на дискримина-
ция, които ще се санкциони-
рат, казва Машева. Така до 
всички 23 основания за не-
равно третиране в закона за 
защита от дискриминация 
се нареждат и публикации 
срещу хомосексуалността и 
хората с увреждания, а дори 
и критикуващи изказвания 
срещу обществени групи, 
като например партии.

Какви наказания 
предвиждат 
промените
Всеки, който чрез думи, сло-
весно изказани или публику-
вани, подбужда към дискри-
минация, ще бъде наказван 
с до 4 години лишаване от 
свобода и с глоба от 5000 
до 10 хил. лв. Поправките в 
Наказателния кодекс са били 
подготвени от експерти от 
Министерството на вътреш-

Медиите под прицел на поправки  
в Наказателния кодекс

се поставят и такъв 
тип прегради за всяко 
изказване, което не 
устройва управляващите, 
които и да са те, и да 
поставят под наказателна 
отговорност лицето, 
което прави такъв тип 
изказвания.  “Вярно, че 
трябва да има по-добър 
изказ, разбира се, но това 

вече е и въпрос на зрялост 
на обществото - да не 
се употребяват злостни 
думи и епитети, които да 
подстрекават към насилие 
и дискриминация”, 
коментира Петрова. Тя 
заяви, че може би с тези 
текстове вносителите са 
имали предвид факта, че 
неправилно се разбира 

свободата на словото 
и демокрацията. По 
думите на Петрова 
поради деликатността 
на промените ще има 
по-широк дебат и някои 
текстове ще претърпят 
промяна. На второ четене 
в комисията трябва да 
протекат основните 
дебати. 

За мен съдът просто не е 
разбрал каква е същност-
та на журналистическата 
работа. Затова се стигна 
до това негово решение. 
Съдебният състав не е взел 
под внимание характера на 
журналистическата работа 
и особено важността на об-
ратната връзка с читателя, 
а именно тя прави меди-
ята жива. Затова мисля, 
че решението на Висшия 
касационен съд да върне 
делото е абсурдно. Посяга 
се на свободата на словото, 
границите му се стесняват 
твърде много. 

Абсурдността на случая 
идва и оттам, че първо, 
подобна публикация, 
разказваща за злоупотреби 

Съдът не разбира 
същността на 
журналистиката

и нарушения в Пазарджик, 
излиза за първи път във 
вестник “Кеш”, второ, 
медията дава право на отго-
вор на засегнатата страна. 
Потърпевшите обаче не се 
възползват от него. Вместо 
това предявяват иск в съда 
за особено голяма сума.  

Не е изключено да има 
връзки между съда и 
силните хора в Пазарджик. 
Това е особено характерно 
за малките градове в Бълга-
рия, където съдилищата са 
много зависими от местни-
те големци.

Юлияна методиева,
Български хелзинкски 
 комитет

ните работи и Министерство-
то на правосъдието. Мотивът 
за приемането им е рамково 
решение на Европейския 
съюз за борба с расизма и 
ксенофобията.

“България определено има 
нужда от по-интензивна за-
щита на малцинствата от 
различни етнически групи, 
националности и прочие. 
Нашето общество е крайно 
нетолерантно”, каза пред 
в. “Пари” адвокат Михаил 
Екимджиев. Според него 
обаче тези поправки, ако бъ-
дат приети и влязат в сила, 
или няма да се изпълняват, 
или ще бъдат прилагани с 
особена строгост и ще уда-
рят точно по свободата на 
словото. “Нашите магистра-
ти не са обучени да търсят 
баланса, затова не е изклю-
чено журналистически пуб-
ликации за паради на хора 
с алтернативна ориентация 
например да бъдат прецене-
ни като дискриминационни, 
допълва Екимджиев. 

Промените в Наказател-
ния кодекс тепърва трябва 
да се разглеждат в правната 
комисия в парламента и от 
народните представители.

елена Петкова

Времето ще 
покаже дали 

с тези поправки ще 
изписваме вежди, 
или ще вадим очи

михаил екимджиев, 
адвокат 

4
▶ години затвор заплаш-
ват всеки, който под-
бужда към дискримина-
ция чрез слово според 
новите поправки в Нака-
зателния кодекс 

Прецедентът, който натика      
в ъгъла българския печат

според правозащитници журналистите са сериозно заплашени от промените 
в наказателния кодекс
▶

СНимка мариНа аНгелоВа
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Константинос Лазаракис, носител на титлата Master of Wine, за българското 
вино, възможностите, модата, музиката и какво е да си „майстор на виното”

Повелителят на виното

„Да си Master of Wine оз-
начава, че обичаш виното, 
че имаш страст към него, 
че искаш да се занимаваш 
с него и че живееш живот, 
свързан главно с него”, 
обяснява Константинос 
Лазаракис. Само 289 души 
в света имат такава ква-
лификация, а той е един-
ственият от Югоизточна 
Европа. Той е в България 
за дегустацията на нови 
български вина.

За титлата
  - Master of Wine не е 
професия. Ти можеш да 
си сомелиер, търговец на 
вино, енолог, агроном, про-
изводител. Но ако имаш 
тази титла, можеш да си 
консултант в най-различни 
насоки - от производството 
през търговията до обуче-
нието на други хора. Бих 
казал, че това е страхотна 
работа, коментира Лаза-
ракис. 

Титлата обаче не идва 
толкова лесно. Институтът 
Master of Wine предлага 
образователна програма, 
която само задава пара-
метрите. Оттам нататък 
ти сам трябва да учиш, 
трупаш знания и практика. 
Най-бързият начин да по-
лучиш титлата е три годи-
ни и половина. На мен ми 
отне седем години, уточня-
ва Лазаракис.

За общото между 
машиностроенето, 
музиката и виното
 - Учих инженерство, но 

интересът ми там приклю-
чи бързо. Бях запален по 
музиката. Свирех рок, но 
реших да уча джаз, за-
щото в рока няма много 
развитие. Джазът е с много 
повече индивидуалност, 
докато в рока по това вре-
ме всичко беше Еди ван 
Хален. В крайна сметка 
установих, че Гърция не е 
най-доброто място за един 
музикант. Освен ако не ис-
каш да свириш на бузуки в 
някой клуб, а аз не исках да 
се занимавам с такъв тип 
музика. 

Някъде насред ученето 
открих виното и се запалих 
по него. Установих и че 
доста ме бива. Започнах да 
уча, да чета, да опитвам.

Трите неща всъщност са 
съвсем различни. Може 

би музиката и виното имат 
нещо общо и то е трени-
рането на сетивата. При 
музиката слухът е много 
важен, а при виното - обо-
нянието и вкусът.

За българските вина
- Бях опитвал българ-

ски вина преди около 15 
години. Поканиха ме за 
дегустациите на изба „Ми-
лидаре” и съм приятно 
изненадан от качеството. 

Мисля, че имате страхо-
тен потенциал за качест-
вени вина. Трябва обаче 
да развиете вътрешния 
пазар. Българите сега се 
отварят към качеството и 
можете да ги спечелите въ-
преки голямата конкурен-
ция отвън. Износът обаче 
ще е по-труден, особено 

в сегашната икономиче-
ска реалност. Виждам, че 
някои български произ-
водители се опитват да 
продават евтино навън. Не 
е това начинът. Има твърде 
много държави, с които не 
можете да се сравнявате 
като цена. Заложете на въ-
трешния пазар и на износа 
на качествено вино, макар 
и скъпо. Търсете високите 
пазари, а не супермаркети-
те в чужбина.

Да се развият местни-
те сортове за износ също 
е умно решение. Светът 
е пренаситен с традици-
онни сортове като мерло, 
каберне и др., а местните, 
които не са така познати и 
разпространени, се търсят 
и приемат добре. Аз лично 
опитах мелнишкото вино и 
мисля, че е фантастично. 
Не знам колко насаждения 
имате с този сорт и колко 
вино се произвежда от не-
го, но ако е достатъчно, ще 
бъде много умен избор да 
го изнасяте.

За новия свят
- Новият свят вече е до-

миниращ във винопроиз-
водството. Всеки би загу-
бил, ако се съревновава с 
тях. Те имат друга струк-
тура на производство. То-
ва са огромни компании, 
които имат възможност да 
поддържат добро качество 
на много по-ниски цени. 
В Европа никой не може 
да се сравнява с тях, може 
би донякъде Франция и 
Италия. 

Не опитвайте да влизате 
в конкуренция с Новия 
свят. За вас е важно да 
предложите добавена стой-
ност - качество, а не цена. 
Трябва да покажете, че 
това вино си струва, защо-
то е наистина добро, а не 
защото е евтино. 

За модата  
във виното

- В последните години 
розето е много предпо-
читано и феновете му се 
множат. Пино гри, или 
Пино гриджо, е друг сорт, 
който е модерен в момен-
та. Популярност набират 
и вината, произведени по 
естествен начин или ви-
ната от биогрозде. Но аз 
мисля, че добрите вина не 
следват мода. Най-добрите 
производители в Бордо на-
пример продават не защото 
са модерни, а защото пра-
вят страхотни вина.

Аз нямам любимо вино. 
Всичко зависи от момента. 
Принципно предпочитам 
стари червени вина от Бор-
до, но ако съм на плажа 
на някой гръцки остров 
и ми предложите такова 
вино, няма и да го докосна. 
Ще предпочета нещо леко 
и свежо като Пино гри-
джо. Мнозина си мислят, 
че след като съм Master 
of Wine, пия само много 
скъпи вина и ходя винаги 
с костюм и черна врато-
връзка. Напротив - дрехите 
ми са според момента. И с 
виното е така.

Ани Коджаиванова

Визитка
От джаза  
към виното
▶Константинос Лазаракис 
е единствен в Югоизточна 
Европа носител на титла-
та Master of Wine на едно-
именния международен 
институт.   
40-годишният Лазарикис е 
журналист, учител, автор 
на книги и консултант за 
виното. Развива своята 
дейност в Пиерея, Гърция. 
▶Образованието му няма 
нищо общо с виното. 
Завършил е машиностро-
ене в Атина, а след това - 

джаз китара. 
▶На 24 години започва 
работа като сомелиер 
в атинския ресторант 
Bajazzo - първия гръцки 
ресторант със звезда от 
„Мишлен”, признанието 
за висша кухня. Година 
по-късно заминава за Лон-
дон, където трупа още 
знания за виното в тър-
говски вериги и ресто-
ранти. 
▶След седем години учене 
и самоусъвършенстване  
през 2002 г. той взима своя 
изпит за Master of Wine. 
Оттогава и преподава в 
института. 

Виждам, 
че някои 

български 
производители 
се опитват да 
продават евтино 
навън. Търсете 
високите 
пазари, а не 
супермаркетите 
в чужбина

Да се 
развият 

местните сортове 
за износ също е 
умно решение за 
външен пазар

Всеки би  
загубил, ако 

се съревновава с 
Новия свят  
във вино- 
производството

„днес е модерно да се 
пие розе, както и пино 
гриджо. все по-популяр-
ни стават и биовината. 
но най-добрите не след-
ват мода. Те продават 
просто защото правят 
страхотни вина”,  
казва Константинос 
Лазаракис
СНиМКА ЕМиЛия КОСтАдиНОВА

▶
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